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بهادری جهرمی:

برای 4 دهک؛

نرخ بیکاری 
کاهشی شده است

مبلغ اقساط وام نهضت 
مسکن ۲.۵ میلیون تومان شد

افزایش یارانه ها به شرط 
خرید کالابرگ الکترونیکی

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ضرورت رونق و رشد 
تولید مسکن 

وام ودیعه مسکن نمی تواند 
درصد زیادی از متقاضیان 
را تحت پوشــش قرار دهد. 
جدا از تأمین منابع مالی این 
تسهیلات، اصل این تســهیلات نمی تواند سطح 
پوشش بالایی از مستأجران را داشته باشد و به همه 
متقاضیان تعلق بگیرد. بر اساس محاسبات به درصد 
کمی از متقاضیان، وام ودیعه تعلق می گیرد. این وام 
از این حیث که نمی تواند ابعاد بزرگی داشته باشد و 
تعداد افراد بیشتری را زیر پوشش قرار دهد، چراکه 
اصولاً دولت چنین بودجه ای ندارد، ناکارآمد است، 

بنابراین باید بر...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه ۲
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رئیس صندوق نوآوری اعلام کرد؛

حمایت ۵۰۰ میلیارد تومانی 
از  دانش بنیان های 

صنعت غذا

وام ودیعه مسکن 200 میلیون تومان شد

پرداخت وام ودیعه به دهک های آسیب پذیر
صفحه۲

صفحه3

شیب  سنگین  کاهش  قیمت  خودرو
ریزش   قیمت ها   ادامه   دارد

رئیس صندوق نوآوری گفــت: تنها ۵ درصد )۴۰۰ 
شــرکت دانش بنیان( در حوزه کشاورزی و امنیت 
غذایی فعالیت می کنند و به اعتقاد من با توجه به 
ظرفیتی که داریم، عدد کمی محسوب می شود و 
فاصله زیاد است. محمد صادق خیاطیان در رویداد 
تبادل فناوری در صنعت غذایــی که در محل این 
صندوق برگزار شــد، گفت: امر دانش بنیان چه در 
سطح مسولان کشور، چه در سطح جامعه نخبگان، 
صنعتگران و کارآفرینان دیگر یــک امر تزیینی و 
لوکس تلقی نمی شــود. دانش بنیانی در توســعه 
صنعتی و اقتصادی نقش بسیار مهمی دارد. و این 
باور تا حدود زیادی شکل گرفته که در واقع با کوشش 
فعالان این حوزه میسر شده اســت. وی ادامه داد: 
شاهد پیشــرفت دانش بنیانی در صنایع مختلف 
کشــور اعم از صنعت دارو فناوری اطلاعات و نفت 
و گاز هستیم و در بخش امنیت غذایی و کشاورزی 
نیز اتفاقات خوبی رخ داده و شــاهد رشد و ارتقا آن 
هستیم. وی فعالیت شــرکت های دانش بنیان در 
حوزه امنیت غذایی را کم و محدود توصیف کرد و 
گفت: براساس آمارها، تنها ۵ درصد )۴۰۰ شرکت 
دانش بنیان( در حوزه کشــاورزی و امنیت غذایی 
فعالیت می کنند و به اعتقاد من با توجه به ظرفیتی 
که داریم، عدد کمی محسوب می شود و فاصله زیاد 
است. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی بیان کرد: از 
طرفی دیگر موضوع امنیت غذایی موضوع راهبردی 
نه تنها برای کشور ما بلکه برای کشورهای دنیا مطرح 
است و طبق گزارش های آینده پژوهی، امنیت غذایی 
یکی از چالش های بزرگ دنیا در ســال های آینده 
پیش بینی می شود. وی با بیان اینکه ظرفیت کشور 
در حوزه امنیت غذایی فوق العاده است، خاطرنشان 

کرد: این ظرفیت شامل...

اجتماعی

با توافق اداره کل ثبت احوال و بهزیســتی اســتان 
تهران صدور شناسنامه برای فرزندخواندگی تسریع 
می یابد. با همــکاری اداره کل ثبت  احوال اســتان 
تهران، پرونده های ارســالی از ســوی بهزیستی به 
 صورت ویژه و بــدون فوت وقت رســیدگی و انجام 

خواهد شد.
حسین زین الصالحین؛ مدیرکل ثبت احوال استان 
تهران در دیدار با محمد نصیری مدیرکل بهزیستی 
استان تهران اظهار کرد: مطالعات کارشناسی تشکیل 
اتوماســیون الکترونیکی به منظور تشکیل پرونده 
در صدور شناســنامه نوزادان معرفی شده از سوی 

بهزیستی خبر داد.
وی افزود: در سطح ادارات اســتان فرد مشخصی را 
برای تسهیل و رسیدگی ویژه به پرونده های بهزیستی 
استان تهران تعیین می کنیم. محمد نصیری مدیرکل 
بهزیستی استان تهران هم ضمن تقدیر از همراهی و 

حمایت های سازمان ثبت احوال در صدور شناسنامه 
برای نوزادان معرفی شده از بهزیستی گفت: موضوع 
ایجاد اتوماسیون و دسترسی آنلاین بین دو سازمان 

موضوع بسیار کارگشا و منشأ خیر خواهد بود.
وی افزود: یارانه بسیاری از مددجویان تحت پوشش 
سازمان بهزیستی که حقوق مستمری و حق پرستاری 
و یارانه نگهداری در منزل دریافت می کنند به دلیل 
آنلاین نبودن اطلاعات ثبت  احوال و بهزیستی پس 
از فوت نیز بعضا تا نزدیک 3 مــاه همچنان یارانه به 
حسابشان واریز می شود که این باعث هدر رفت منابع 

محدود سازمان می شود.
مدیرکل بهزیستی استان تهران با اشاره به تعداد قابل 
توجه افراد پشت نوبت دریافت یارانه و حق پرستاری 
خاطرنشــان کرد: این منابع می تواند در سایه دولت 
الکترونیک در اختیار افراد نیازمند پشت نوبت دریافت 

مستمری قرار گیرد.

دو کتابفروشی باسابقه و خوشنام هاشمی و شهر 
کتاب قبا اعلام کرده اند که به دلایل اقتصادی 
بــه زودی تعطیل خواهند شــد. بــه گزارش 
تسنیم،  این روزها خبر تعطیلی دو کتابفروشی 
دیگر در تهران افســوس اهالــی فرهنگ را به 
همراه داشــته است،  کتابفروشــی هاشمی در 
میدان ولیعصر که از کتابفروشــی های قدیمی 
و با ســابقه تهران به شــمار می رود، در پستی 
اینستاگرامی از پایان فعالیت فروشگاه انتشارات 
 هاشــمی شــعبه میدان ولیعصر)عــج( خبر 

داده است.
این کتابفروشــی بــا همت مرحوم ســیف الله 
هاشمیان  3۰ ســال پیش در خیابان ولیعصر 
بنیانگذاری شد و در طول 3۰ سال گذشته برای 
علاقه مندان به کتاب و کتابخوانی به عنوان یک 
پاتوق فرهنگی مطرح بوده اســت. مســئولان 
این فروشــگاه ســودده نبودن کتابفروشی به 
لحــاظ اقتصــادی و بی ثباتــی اقتصــادی را 
دلیل اصلــی تعطیلی این کتابفروشــی عنوان 
کرده اند. بــه مــوازات تعطیلی کتابفروشــی 
هاشــمی،  شــهرکتاب قبا نیز در خیابان ناطق 
 نــوری از  پایان فعالیــت این فروشــگاه خبر 

داده است.
این شهرکتاب که از سال 9۰ تاکنون در بوستان 
کتاب فعالیت داشته است،  بالغ بر 3 هزار عنوان 
کتاب در دو حوزه بزرگسال و کودک و نوجوان 
را عرضه می کــرد. محمدی مدیر این شــهر 

کتاب با تایید خبر تعطیلی این شــهر کتاب به 
تســنیم گفت:  اصلی ترین دلیلــی تعطیلی ما 
مشکلات اقتصادی است،  در ســال های اخیر 
فروش کتاب بســیار کاهش یافته است،  ما نیز 
طبیعتا به ســنت همه شــهرکتاب  ها علاوه بر 
کتاب،  کالاهای دیگری چــون لوازم التحریر و 
اکسسوری نیز عرضه می کردیم،  عمده فروش ما 
متعلق به این کالاها بود و اساسا کتاب بزرگسال 
ما فروشــی نداشــت. وی ادامــه داد: رکود در 
کتابفروشی ها طی دو سال اخیر بی سابقه بوده 
اســت،  ما حتی کتاب های تازه را نیز با افزایش 
قیمت عرضــه نمی کردیم ، اما بــاز هم فروش 
کتاب چندانی نداشــتیم. محمدی در پاســخ 
به این پرســش که صاحب ملک ، آیا دوباره در 
این مکان کتابفروشــی راه خواهــد انداخت؟ 
 گفت: خیر قرار اســت در اختیار صنف دیگری 

قرار گیرد.
تعطیلی این دو کتابفروشی در یک هفته اخیر و 
پیش از آن کتابفروشی شفق در فروردین ماه،  در 
حالی اتفاق افتاده است که آمار کتابفروشی های 
فعال در سطح کشور آماری نگران کننده است،  
نگران کننده از این جهت که برای جمعیت 8۵ 
میلیون نفری با بیش از 11 هزار پروانه نشــر،  
تنها 3 هزار کتابفروشــی دایر اســت که از این 
میان نیز بخش عمده ای با مجوز کتابفروشــی 
عمدتاً لوازم  التحریر و اکسسوری - لوازم جانبی 

- می فروشند.

یکی از قدیمی ترین برنامه های ورزشی تلویزیون 
با اجرای پیمان یوســفی از جمعــه این هفته با 
تغییرات و اضافه شــدن یــک روز دیگر، پخش 
خود را از سر می گیرد. اولین بار برنامه »ورزش 
و مردم« در اسفندماه 13۵8 پخش شد و افراد 
زیادی در پخــش این برنامه  نقش داشــتند و 
سرانجام پس از راه اندازی، یکشنبه شب ها روی 

آنتن شبکه یک رفت.
نام برنامه »ورزش و مردم« توســط کارگردان 
اصلی آن  وارطان آنتانســیان انتخاب شد و در 
ابتدای تولید تا سال 1363، اجرای آن را مجید 
وارث برعهده داشت و از سال 1363 به بعد بهرام 
شفیع برای اجرا برگزیده شــد که البته اجرای 

بهرام شفیع تا زمان درگذشتش ادامه یافت.
بعد از درگذشت بهرام شــفیع، برنامه به پیمان 
یوسفی سپرده شد و با تصمیم گیری شبکه یک، 
زمان پخش این برنامه ورزشی قدیمی از یکشنبه 
شب ها به صبح های جمعه ساعت 12 انتقال پیدا 
کرد. پیمان یوسفی تأکید کرد که سری جدید 
»ورزش و مــردم« از جمعه ایــن هفته با تغییر 
رویکرد و بعُد همگانی بیشــتر به آنتن برخواهد 

گشت. در واقع مردم بیشــتر خودشان را در این 
برنامه ببینند همان هدفی که همیشه این برنامه 

در طول این سال ها داشته است. 
وی با اشاره به اینکه یک روز دیگر به باکسِ اصلی 
برنامه »ورزش و مردم« اضافه شد، گفت: جمعه ها 
این برنامه روی آنتن شبکه یک سیما می رفت و 
از این هفته هم ساعت 12 تا 13:3۰ روی آنتن 
خواهد بود. اما سه شنبه ها هم روز دیگری است 
که به این برنامه اضافه خواهد شد. یعنی در واقع 
قبل از خبر 19:3۰، 3۰ دقیقه هم روز سه شنبه 

برنامه خواهیم داشت. 
یوســفی در خصوص مطالبه گری از مشکلات 
موجود در ورزش کشور، افزود: این مطالبه گری را 
حفظ کرده ایم اما همه چیز در چارچوب و توجه به 
اخلاق حرفه ای رسانه ای؛ در خصوص چالش های 
فوتبال هم سعی می کنیم در »منهای فوتبال« 
برنامه، این مرجعیت و مطالبه گری را داشــته 
باشیم. وی در پایان خاطرنشــان کرد: »ورزش 
و مردم« همیشه متفاوت تر و راهبردی تر پیش 
رفته و همین اصالت و درون مایــه اصلی اش را 

حفظ خواهد کرد.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: ما ســهمیه بندی بنزین 
را می پذیریــم اما به این شــیوه و بدون در نظر 
گرفتن بایدها بــرای ما قابل پذیرش نیســت. 
قاسم ســاعدی با اشــاره به اعلام مدیر شرکت 
پخش فرآورده های نفتی مبنی بر شــارژ 21۰ 
لیتری کارت های ســوخت با سهمیه 1۵۰ لیتر 
آزاد و 6۰ لیتری ســهمیه ای، بیــان کرد: بنده 
از این تصمیم اطلاع دقیق تــری ندارم. ممکن 
است که هیات رئیسه کمیسیون انرژی اطلاعی 
داشته باشند. اما بنده این موضوع را در نشست 
امروز کمیسیون انرژی مطرح می کنم. شرکت 
پالایش باید ضرورت ســفرهای مــردم به ویژه 

در ایام تابســتان را در نظر بگیرد. اگر غیر از این 
سهمیه پیش بینی شــده برای تامین سوخت 
مورد نیاز مردم برای ســفر برنامــه ای دیگر در 
 دستور کار اســت باید به صورت شفاف به مردم

 اعلام شود.
وی اظهار کرد: ما در سهمیه بندی بنزین انتظار 
داریم شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
همه زوایا را مدنظر قرار دهد. اگر کسی قصد دارد 
از خوزستان به مشهد سفر کند با سهمیه 1۵۰ 
لیتر آزاد و 6۰ لیتر سهمیه ای نمی تواند. باید برای 
سفرهای مردم نیز سهمیه ای لحاظ شود. باید بر 
حســب نیاز مردم و در چارچوب منطق سهمیه 

بندی صورت گیرد.

در پی درگیری های اخیر میــان نیروهای مرزبانی 
ایران و نیروهای طالبان، معاون سخنگوی وزارت امور 
خارجه دولت طالبان گفت که دولتش نمی خواهد 
روابطش با کشورهای همسایه، از جمله ایران خراب 
شود و خواســتار حل وفصل دیپلماتیک مناقشات 
موجود شد. به گزارش ایسنا، حافظ ضیا احمد، معاون 
ســخنگوی وزارت امور خارجه دولت طالبان در پی 
درگیری های اخیر میان نیروهــای مرزبانی ایران و 
نیروهای طالبان گفت: ما نمی خواهیم روابطمان با 
کشورهای همسایه مان خراب شود. درخواست ما از 
تمامی کشورهای همسایه، از جمله ایران این است 
که این مســائل را از طریــق کانال های دیپلماتیک 
حل کنند. این مقام دولت طالبان ادامه داد: وضعیت 
موجود عادی است. امارت اسلامی افغانستان هیچ گاه 

با گسترش تنش ها موافق نبوده است.
به گزارش ایســنا، اظهارات ضیا احمد در پی این مطرح 
می شود که از حدود ساعت 11 صبح روز شنبه بین نیروهای 
مرزبانی جمهوری اسلامی ایران با نیروهای طالبان در محل 
پاسگاه ساسولی شهرستان هیرمند درگیری رخ داد.در پی 
این درگیری از  ســاعت 12:2۰ دقیقه پل ابریشم توسط 
نیروهای مرزبانی جمهوری اســلامی ایران با توقف یک 

دستگاه کامیون بر روی این پل مسدودشد.
پل ابریشم تنها راه ارتباطی شهر زرنج افغانستان با مرز 
میلک ایران است. نیمی از این پل قلمرو ایران و نیمی از 
آن قلمرو افغانستان به شمار می آید. پل بزرگ ابریشم 
بر روی رودخانه هیرمند در مجاورت روستای میلک 
قرار دارد و این پل از گذرگاه های مهم مرزی ایران و 
افغانستان است.همچنین مرکز اطلاع رسانی مرزبانی 
سیستان و بلوچستان در اطلاعیه ای اعلام کرد: پیش 
از ظهر شنبه مرزبانان جان برکف هنگ مرزی زابل با 
افراد مسلح ناشناس که قصد ورود به خاک جمهوری 
اسلامی ایران را داشتند، در نقطه صفر مرزی درگیر 
شدند که منجر به تبادل آتش و درگیری مسلحانه 
گردید. در ایــن درگیری، مرزبانان بــا برتری آتش 
سنگین و تحمیل تلفات، خسارات جدی را به آنان 

وارد کردند.مرزداران غیور مرزبانی استان سیستان و 
بلوچستان با اقدامات عملیاتی و تشدید پوشش منطقه 

به حراست از مرزها پرداختند.
سردار قاسم رضایی، جانشین فرمانده کل انتظامی 
کشور نیز درباره اقدام نسنجیده نیروهای طالبان در 
مرز ایران گفت:  حدود ســاعت 1۰ روز شنبه، ششم 
خرداد ماه نیروهای طالبان از سمت کشور افغانستان 
بدون در نظر گرفتن و رعایــت قوانین بین المللی و 
حسن همجواری با انواع سلاح مبادرت به تیراندازی به 
پاسگاه ساسولی واقع در حوزه هنگ مرزی زابل کردند 

که با واکنش قاطعانه مرزبانان مواجه شدند.
بر اســاس اعلام پایگاه خبری پلیس، وی ادامه داد 
که بعــد از تیراندازی های طرف طالبان، براســاس 
پروتکل های مرزی از سوی مرزبان درجه1 تذکرات 
لازم به نیروهای مهاجم داده شده است. اما متاسفانه 

مجددا تیراندازی شروع و درگیری ها ادامه یافت.
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور افزود: درپی شروع 
درگیری های مرزی از سوی طالبان، سردار احمدرضا 
رادان،  فرمانده کل انتظامی کشور، دستورات قاطعانه 
لازم، به مرزبانان را ابلاغ و تأکید کرد که شجاعانه و 
قاطعانه از مرزها دفاع کنند و بــه هیچ احدی اجازه 
تعدی و نزدیک شــدن به مرزها را ندهنــد. در این 
دستور تاکید شده است که  نیروهای مرزی جمهوری 
اسلامی ایران به هر گونه تعدی و تعرض مرزی قاطعانه 
پاسخ خواهند داد و حاکمان فعلی افغانستان باید در 
قبال عمل نسنجیده و مغایر با اصول بین المللی خود 
پاسخگو باشند. با توجه به این درگیری ها که با وجود 
پابرجا بودن مسئله حقآبه ایران از رود هیرمند انجام 
شده است، حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
ایران چند روز پیش در سخنانی با انتقاد از لفاظی های 
برخی مقامات طالبان علیه ایران گفت: ما در ارتباط 
با موضوع  حقابه ایران از هیرمند، گفت وگوهایی با 
مقامات افغانستان داشته ایم و معتقدیم که بر اساس 
قرارداد 13۵1 باید در این ارتباط مسیر حقوقی مورد 

توجه قرار بگیرد.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: بازسازی و 
ارتقای سطح ایمنی بازار تهران پس از 2۰ سال ضروری 
است و باید طراحی های بهتری در این خصوص اجرا 
شــود تا به اســتانداردهای لازم ارتقای یابد. مهدی 
چمران در آغاز یکصد و پنجاه و یکمین جلسه شورای 
اسلامی شهر تهران، اظهار کرد: مشکلاتی در زمینه 
حمل و نقل بازار تهران وجــود دارد که اصلی ترین 

راهکار رفع آن، فرهنگسازی است.
رئیس شورای شهر تهران همچنین از ثبت نام برخی 
اعضای این شورا برای انتخابات مجلس شورای اسلامی 
اظهار بی اطلاعی کرد و گفت: در این خصوص اطلاعی 
ندارم.وی اظهار کرد: قرار است در جلسه امروز شورای 
شهر تهران، رئیس اداره امور بین الملل و روابط عمومی 
شهرداری تهران در مورد سفرهای خارجی مدیران و 

کارکنان شهرداری گزارشی را ارائه کند.
چمران با یادآوری روز جهانی دخانیات، گفت: باید 
حساسیت بیشتری نسبت به اشاعه سیگار در میان 
جوانان و بچه های با سن پایین داشته باشیم و برای 
جلوگیری از این مســاله جدی باشــیم. همچنین 
علی اصغر قائمی دیگر عضو شورای اسلامی شهر تهران 
پیس از آغاز جلسه، در جمع خبرنگاران در خصوص 
انحلال شرکت کنترل ترافیک تهران، گفت: ظاهرا در 
مجموعه شــهرداری با قحط الرجال مواجه شده  اند.

وی افزود: دیروز سلسله پاسخ هایی درباره انحلال این 
شرکت از سوی شهرداری برای ما ارسال شد که هنوز 
آن را مطالعه نکرده ام ولی بنا بر برنامه ریزی انجام شده 
تا هفته آینده جلســه ای برگزار خواهد شد و نتیجه 

رسمی آن اعلام خواهد شد.
قائمی گفت: البته این مسائل به برکت دوستانی است 
که در شــورا حمایت بی چون و چرا می کنند و اگر 
مقداری آزاد اندیشی وجود داشت، قطعا منصفانه تر 
رفتار می شد و روال اینطور نخواهد ماند و حتما تغییر 

خواهد کرد. جعفر شربیانی دیگر عضو شورای اسلامی 
شهر تهران نیز در این جلســه در زمان نطق پیش از 
دســتور خود با ارائه فیلمی از بازدید محله نفرآباد، 
اظهارداشــت: از ۵۰8 پلاک در ایــن منطقه، تعداد 
19۵ پلاک در تملک شــهرداری است و این منطقه 
دارای 13 هکتار بافت فرسوده اســت.وی، افزایش 
محدودیت ارتفاع 1۰ متری به 13 متر را از کارهای 
با ارزش مدیریت شــهری در این محله عنوان کرد و 
گفت: این محله یکی از محلات تاریخی تهران است 
و ۵ خانه با ارزش با قدمت بیش از ۴۰۰ سال در این 

محله وجود دارد.
محمد ناظم نظــری شــهردار منطقــه 2۰ نیز بر 
ضرورت کمک و تســهیل گری دستگاه های دولتی 
در این منطقه تاکید کرد و افزود: ۵۰ درصد، سهمیه 
دستگاه های دولتی در برنامه های مشارکتی نوسازی 
منطقه است.شهردار منطقه 2۰، ایجاد ایستگاه مترو 
در محله نفرآباد و ایجاد یکی از بزرگترین پارکینگ 
های شــهر تهران در این محــل را از اتفاقات خوب 
بازآفرینی این محله عنوان و پیشــنهاد کرد ایجاد 
زائرســرای ارزان قیمت در این محله در دستور کار 
قرار گیرد تا بتوان از ظرفیت گردشگری مذهبی این 

منطقه بهره برد.
مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران نیز 
خواستار مکتوب شدن مشکلات محله نفرآباد، برای 
ارائه به استانداری تهران و هیئت دولت شد و خواستار 
همکاری دستگاه ها برای رفع مشکلات در شهر تهران 
شد و گفت: انتظار از دستگاه های دولتی این نیست 
که روش خود را بروند و شــهرداری نیــز کار خود را 
انجام دهد. وی از اینکه مدیریت یکپارچه و هماهنگ 
شهری در کشور به وقوع نپیوسته است، انتقاد کرد و 
گفت: البته این موضوع به دولت فعلی برنمی گردد و از 

سال های گذشته باقی مانده است.

برای سفرهای مردم سهمیه بنزین پیش بینی شودتسریع در صدور شناسنامه فرزندخواندگی برای متقاضیان

طالبان: نمی خواهیم رابطه مان با ایران خراب شود

بازار تهران باید بازسازی و ایمن شود

سياسیفرهنگی 

تعطیلی دو کتابفروشی با سابقه در تهران

»ورزش و مردم« به آنتن برمی گردد



اقتصاد2
ایران

افزایش یارانه ها به شرط خرید 
کالابرگ  الکترونیکی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از افزایش میزان 
یارانه ها برای خرید طرح کالابرگ  الکترونیکی خبر 
داد و گفت: درصددیم میزان یارانه یارانه بگیران را 
در سه دهک اول به شــرط خرید ۷۰ درصد کالا 
در طرح کالابرگ  الکترونیکی، ۲۰ درصد افزایش 
دهیم. سیدصولت مرتضوی در هفتمین همایش 
ملی کار که در مجموعه تلاش برگزار شد، با اشاره 
به اجرای طرح کالابرگ  الکترونیک اظهار کرد: در 
حوزه کالابرگ اقدامات جدیدی را در دستور کار 
داریم؛ در گام نخســت بنا بر این است که میزان 
یارانه یارانه بگیران را در سه دهک اول ۲۰ درصد 
افزایش دهیم البته با خرید ۷۰ درصد کالا و کالاها 

هم از ۹ تا ۱۱ قلم تعریف شده است.
وی ادامــه داد: امیدواریم که این اقــدام بتواند 
قدری به حداقل بگیــران جامعه کارگری کمک 
کند. در گام نخست به شکل تدریجی و دهک به 
دهک  پیش می رویم و در ابتدا افراد تحت پوشش 
کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( و بهزیستی 
خواهند بود و در خرداد ماه سه دهک اول را اجرایی 
و عملیاتی خواهیم کــرد و در آینده تصمیمات 

دیگری برای سایر دهک ها اتخاذ خواهد شد.
وزیر کار افزود: ما ســامانه ملی اعتبار را در وزارت 
کار تعریف کردیم که اعتباری را برای کسانی که 
می خواهند از یارانه خــود با افزایش ۲۰ درصدی 
اســتفاده کنند، اختصاص می دهیم و کالاهایی 
تعریف شده است که می توانند از فروشگاه های 
زنجیره ای و سایر فروشگاه هایی که به سامانه وصل 
شده اند و بالغ بر ۵۰ هزار فروشگاه است خرید کنند. 
مرتضوی تصریح کرد: ما این طرح را سال قبل و در 
راســتای اجرای قانون به صورت ملی و آزمایشی 
در سراسر کشــور راه اندازی کردیم. طرح چون 
مشوق های لازم را نداشت با اقبال عمومی مواجه 
نشد و من امیدوارم که افزایش درصد یارانه ها سبب 

شود که با اقبال جامعه هدف روبه رو شویم.
صولت مرتضوی به نامگذاری شعار سال اشاره کرد و 
گفت: عمده ترین تمرکز مقام معظم رهبری در یک 
دهه گذشته در حوزه اقتصاد بوده است و به فراخور 
استعداد کشــور و توانمندی های جامعه سالها را 
نامگذاری می فرمایند. امسال نیز شعار سال، مهار 
تورم و رشد تولید نامگذاری شده و در این حوزه 
دیدگاه های متفاوتی وجود دارد که آیا اساساً لازمه 
مهار تولید مدیریت رونق و رشد است یا اینکه رونق 

و رشد لازم و ملزوم یکدیگر هستند.

احتمال تغییر نرخ خرید تضمینی گندم کم است
بیش از ۳ میلیون تن گندم خرید 

تضمینی شد
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: با توجه 
به اعتراضات تشکلها نرخ خرید تضمینی گندم 
دوباره در شورای قیمت گذاری آرد و نان درحال 
بررسی است اما با توجه به آنکه منابع مالی آن تامین 
نشده است به نظر نمی رسد تغییری در نرخ این 
محصول داشته باشیم. محمد آقامیری سرپرست 
وزارت جهاد کشاورزی امروز در حاشیه بازدید از 
موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی اظهار 
داشت: امنیت غذایی در همه ابعاد مورد توجه این 
وزارتخانه است و سازمان تحقیقات آموزش و ترویج 
کشــاورزی مرکز تولید علم و مغز این وزارتخانه 
است.وی افزود: تولیدات کشاورزی که در کشور 
انجام می شود ماحصل سالها تحقیقاتی است که 
در این سازمان انجام شده است. سرپرست وزارت 
جهاد کشاورزی ادامه داد: بخش تحقیقات و اجرا 
در بخش کشاورزی را به یکدیگر متصل می کنیم 
تا نتیجه تحقیقات به بخش اجرا در آید و مردم از 
مزایای این تحقیقات بهره ببرند. آقامیری در ارتباط 
با تغییر احتمالی نرخ خرید تضمینی گندم تصریح 
کرد: شورای قیمت گذاری آرد نرخ هر کیلوگرم 
۱۵ هزار تومان را برای گنــدم تعیین تصویب و 
ابلاغ کرده است اما با توجه به اعتراضاتی که توسط 
تشکلها صورت گرفته است این نرخ مجددا در حال 
بررسی اســت. وی اظهار داشت: با توجه به اینکه 
برای افزایش نرخ خرید تضمینی گندم باید ابتدا 
منابع مالی آن نیز تامین شــود به نظر نمی رسد 

تغییری در نرخ این محصول داشته باشیم.
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: تا به امروز 
بیش از سه میلیون تن گندم تحویل سیلوها داده 
شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
4۲ درصد افزایش یافته است. آقامیری تاکید کرد: 
امیدواریم تا پایان شهریور بتوانیم حداقل 8 میلیون 
تن خرید تضمینی گندم داشته باشیم. وی درباره 
آنکه آیا تغییری در نرخ نان در برخی از اســتانها 
داشته ایم یا خیر، گفت: قیمت نان باید در شورای 
آرد و نان و توسط خود استانداری هر استان به طور 

جداگانه تعیین شود.

اخبار

 نماینــدگان مجلــس در 
جریان رســیدگی به ماده 
۱۱ طــرح دو فوریتــی 
ســاماندهی بــازار زمین، 
مســکن و اجاره بهــا، با 
افزایش وام ودیعه مســکن در سال اول اجرای این 
قانون در تهــران به ۲۰۰ میلیــون تومان موافقت 

کردند.
بر اساس این مصوبه بانک مرکزی موظف است در 
صورت تصویب شورای عالی مسکن از طریق بانک 
های عامل نســبت به پرداخت تســهیلات ودیعه 
مســکن به گروه های هدف با تعیین وزارت راه و 
شهرســازی و وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
اقدام کند. سقف تسهیلات ودیعه مسکن در سال 
اول اجرای این قانون در تهران ۲۰۰، مراکز استان 
ها ۱۵۰ و سایر شهرها ۱۰۰ میلیون تومان است. در 
سال های بعد نیز سقف تســهیلات ودیعه مسکن 
نیز متناسب با نرخ تورم نقطه به نقطه اعلامی بانک 

مرکزی افزایش می یابد.

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی بانک مرکزی 
را مکلف کردند از طریق بانک های عامل نسبت به 
پرداخت تسهیلات کمک ودیعه مسکن بر اساس 

اولویت جمعیتی آسیب پذیر اقدام کند. نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در جلســه علنی مجلس 
بررسی گزارش کمیســیون عمران در مورد طرح 

دو فوریتی کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک 
مســکونی را ادامه داده و ماده ۱۱ ایــن طرح را به 

تصویب رساندند.
بر اســاس ماده ۱۱ این طرح؛ بانک مرکزی موظف 
است در صورت تصویب شــورای عالی مسکن، از 
طریق بانک های عامل نسبت به پرداخت تسهیلات 
کمک ودیعه به گروه های جمعیتی آسیب پذیر در 
حوزه مسکن بر اساس اولویت بندی که ظرف مدت 
یک ماه به پیشنهاد مشترک وزارت راه و شهرسازی 
و وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی به تصویب 

شورای عالی مسکن می رسد، اقدام نماید.
سقف فردی تسهیلات در ســال اول اجرای قانون 
برای شهرهای مختلف بر اساس مصوبه شورای پول 
و اعتبار که در سال اول برای شهر تهران ۲ میلیارد 
ریال، مراکز استانها ۱میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
و سایر شهرها ۱ میلیارد ریال و برای روستاها 4۰۰ 
میلیون ریال تعیین می شود که در سال های بعد 
متناسب با تورم نقطه به نقطه اعلامی بانک مرکزی 
افزایش می یابد. تســهیلات پرداخت شده توسط 
بانکهای عامل به عنوان تکلیف ماده 4 قانون جهش 

تولید مسکن محسوب می شود.

وام ودیعه مسکن ۲۰۰ میلیون تومان شد

پرداخت وام ودیعه به دهک های آسیب پذیر

جزئیات تامین برق صنایع در 
تابستان ۱۴۰۲

سخنگوی صنعت برق گفت: صنایع هیچ گونه 
نگرانی بابت تأمین برق نداشته باشند، چرا که 
به گونه ای برنامه ریزی شده تا در مجموع انرژی 
بیشتری به صنایع تحویل داده شود. مصطفی 
رجبی مشهدی، ســخنگوی صنعت برق در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: طی جلسه ای 
که با حضور وزیر نیرو و سرپرست وزارت صمت 
برگزار شــد، هماهنگی های لازم برای تأمین 
انرژی کامل صنایع صورت گرفت و تصمیمات 

در این بخش، ابلاغ شد.
وی افزود: برای ۹۲ درصد از مشترکان صنعتی 
کــه واحدهــای صنعتی و صنفــی کوچک 
هستند، هیچ گونه محدودیتی در تأمین برق 
اعمال نشــده است. ســخنگوی صنعت برق 
تصریح کرد: برای واحدهــای صنعتی که در 
شهرک های صنعتی واقع شده اند، یک نصف 
روز در هفته به میزان ۱۲ ساعت، محدودیت در 
مصرف برق برنامه ریزی شده که این واحدها 
می توانند این ۱۲ ساعت عدم مصرف برق را در 
روزها و ساعات دیگر جبران کنند و درمجموع 
به گونه ای برنامه ریزی شده که با کمبود تولید 
ناشی از محدودیت برقی، مواجه نخواهند شد 
و حتی بیشتر از سال گذشته به آنها انرژی ارائه 

خواهد شد.
وی ادامه داد: برای 44۰ واحد بزرگ صنعتی 
همچون فــولاد و ســیمان نیــز به گونه ای 
برنامه ریزی شــده که فرآیندهــای انرژی بر 
را به برخی ســاعات غیرپیــک منتقل کنند. 
رجبی مشــهدی خاطرنشــان کرد: صنایع 
هیچ گونــه نگرانی بابت تأمین برق نداشــته 
باشند، چرا که به گونه ای برنامه ریزی شده تا 
 در مجموع انرژی بیشــتری به صنایع تحویل 

داده شود.
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه "در سال 
گذشته نیز با رشــد مصرف انرژی در بخش 
صنایع، هیچ گونه خللی در تولید ســیمان و 
فولاد و دیگر واحدهای صنعتی نداشــتیم"، 
گفت: مثــلا میزان تقاضا در بخش ســیمان 
در ســال قبل، ۵ میلیــون تن در مــاه بود 
 که عملکرد تولیــد ۵.۱ میلیون تــن در ماه 

به ثبت رسید.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق از 
رشد قابل توجه مصرف برق در روزهای اخیر 
خبر داد و گفت: در روز گذشــته مصرف برق 
از 6۰ هزار مگاوات عبور کرده که نســبت به 
روز مشابه سال قبل، رشدی ۷3۰۰ مگاواتی 
داشــته اســت. وی افزود: از محل مدیریت 
مصرف در بخش خانگی، هدفگذاری شــده 
۲۰۰۰ مــگاوات کاهش مصــرف و از محل 
مدیریت مصــرف در بخــش اداری، ۱۰۰۰ 

مگاوات کاهش مصرف محقق شود.
ســخنگوی صنعت برق تصریح کــرد: از ۱6 
خرداد ماه، ادارات موظف هســتند که دمای 
وسایل سرمایشی را ۲4 درجه یا بالاتر تنظیم 
کنند و در مناطــق عادی باید یک ســاعت 
قبل از اتمام کار، تمام وســایل سرمایشــی 
خاموش شــوند و در مناطق گرمســیر، این 
 کار همزمــان بــا ســاعت اتمــام کار باید 

صورت گیرد.

کاهش مالیات واردات کالاهای 
اساسی به یک درصد

گمرک ایران از کاهش مالیات بر ارزش افزوده 
واردات کالاهای اساسی به یک درصد و تمدید 

آن تا پایان سال ۱4۰۲ خبر داد.
مالیات بر ارزش افزوده واردات کالاهای اساسی 
به یک درصد کاهش یافته اســت. بر اساس 
اعلام گمرک ایران، این اقــدام در چارچوب 
لایحه ضد تورمی دولت و به استناد مصوبات 
جلسه هشتاد و ششم شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی در زمینه کاهــش مالیات بر ارزش 
افزوده واردات کالاهای اساسی صورت گرفته 

است.
طبق متن این مصوبه، نــرخ مالیات بر ارزش 
افزوده واردات گندم، برنج، دانه های روغنی، 
انواع روغن خام، حبوبات شامل عدس، نخود، 
لوبیا و ماش، قند، شکر، گوشت مرغ، گوشت 
قرمز، دام زنده، جوجه یــک روزه، تخم مرغ 
نطفه دار، چای، لوازم مصرفی پزشکی و قند و 
شکر تولید داخل یک درصد تعیین شده است. 
این اقدام در چارچوب لایحه ضد تورمی دولت 
به مجلس شورای اسلامی انجام گرفته است 
و اعتبــار این مصوبه تا زمــان تصویب لایحه 
 ارســالی دولت در مجلس شــورای اسلامی

 خواهد بود.
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تجارت خارجی کشــور در دوماهه امسال 
به ۲۵میلیــون و ۷3۲هزار تــن به ارزش 
۱۵میلیــارد و 4۵4میلیون دلار رســید. 
محمــد رضوانی فر معاون وزیــر اقتصاد و 
رئیس کل گمرک ایــران اظهار کــرد: از 
مجموع تجارت خارجی کشــور در ۲ماهه 
امســال ۲۱ میلیون تن به ارزش ۷ میلیارد 
و ۵۱3 میلیــون دلار به صــادرات قطعی 
کالاهای غیرنفتی به اســتثنای نفت خام، 
نفت کوره، نفت سفید و تجارت چمدانی و 4 
میلیون و ۷3۲ هزار تن به ارزش ۷ میلیارد 
 و ۹4۱ میلیون دلار بــه واردات اختصاص 

داشت.
وی در خصــوص میــزان تغییــرات 
صورت گرفته در صادرات و واردات در ۲ماهه 
امسال صادرات کشور افزود: صادرات در این 
مدت به لحاظ وزنی ۱۲.۲6 درصد افزایش 
و از حیــث ارزش ۱3.۷۲ درصد کاهش و 
واردات نیز به لحاظ وزن و ارزش به ترتیب 
8.۷۰ درصــد و 4.۷۹ درصد کاهش یافته 

است.
به گفته معــاون وزیر اقتصــاد و رئیس کل 
گمرک ایران، ۵ قلم اول کالاهای صادراتی 
شــامل پروپان مایع شــده به ارزش ۵۹۲ 
میلیون دلار، گاز طبیعی مایع شــده ۵38 
میلیون دلار، بوتان مایع شده 4۱۱ میلیون 
دلار، متانول 3۷4 میلیون دلار و قیر نفت 
3۵۰ میلیون دلار بوده اســت. ۵ قلم اول 
کالاهای صادراتی در ۲ماهه امسال بیش از 
3۰ درصد از ارزش کل صادرات کشورمان را 

در این مدت به خود اختصاص داد.
وی در ادامه به ۵ قلــم اول واردات در این 

مدت اشــاره و تشــریح کرد: ذرت دامی با 
۵36 میلیــون دلار، گوشــی تلفن همراه 
هوشــمند ۲4۷ میلیون دلار، دانه ســویا 
تراریختــه ۲۲۷ میلیــون دلار، قطعــات 
منفصله جهــت تولید اتومبیل ســواری 
ردیف تعرفه 8۷۰3 به اســتثنای لاستیک 
۲۰۹ میلیون دلار و برنج کامل سفیدشده 
بــه ارزش ۲۰6 میلیــون دلار اختصاص 
داشــت. ۱۵ درصد از ارزش کل واردات در 
 ۲ماهه امسال به ۵ قلم فوق الذکر اختصاص 

داشته است.
به گفته رضوانی فر، چین، عــراق، ترکیه، 
امارات متحده عربی و هند ۵ کشــور اول 
مقصــد کالاهای صادراتی بوده اســت که 
به ترتیب ۲ میلیارد و 4۱8 میلیون دلار، یک 
میلیارد و ۲۲8 میلیون دلار، 83۵ میلیون 
دلار، ۷4۹ میلیون دلار و 33۱ میلیون دلار 
به این ۵ کشور صادر شد، همچنین ۵ کشور 
اول مبدأ کالاهای وارداتی در ۲ماهه امسال 
به ترتیب شامل چین به ارزش ۲ میلیارد و 
3۹6 میلیون دلار، امارات متحده عربی ۲ 
میلیارد و 3۱3 میلیــون دلار، ترکیه ۹۰3 
میلیون دلار، آلمــان ۲88 میلیون دلار و 
فدراسیون روسیه ۲6۹ میلیون دلار بوده 

است.
معــاون وزیر اقتصــاد و رئیس کل گمرک 
ایران در خصوص میــزان ترانزیت کالا از 
مسیر ایران در ۲ماهه امســال اعلام کرد: 
در این مدت ۲ میلیون و 3۲6 هزار تن کالا 
از مسیر ایران ترانزیت شــد که نسبت به 
 مدت مشابه سال قبل ۵.38 درصد کاهش 

داشته است.

سخنگوی دولت گفت: نرخ بیکاری امسال با ۰.۲درصد 
کاهش مواجه بوده است و البته انتظار کاهش بیشتری 
می رود اما همین کاهشــی بودن نــرخ بیکاری جای 
شــکرگزاری دارد و در چهار استان این نرخ یک رقمی 
شده اســت. علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در 
نشست خبری با خبرنگاران طی سخنانی ضمن تبریک 
ولادت حضرت امام علی بن موسی الرضا)ع( و قدردانی 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی برای رأی اعتماد 
به رضامــراد صحرایی وزیر آموزش و پــرورش، اظهار 
داشت: امروز دومین وزیر پیشنهادی دولت، آقای عباس 
علی آبادی چهره شناخته شده در عرصه صنعت به عنوان 
گزینه پیشنهادی وزارت صمت به مجلس معرفی شد. 

ایشان ریاست ســابق دانشــگاه صنعتی مالک اشتر، 
معاونت وزیر نیرو و مدیرعالمی مپنا را در سوابق خود 
دارند و امیدواریــم با اعتماد مجلس ایــن وزارتخانه 
مجدداً با مســئولیت وزیر اداره شــود و از تلاش های 
آقای نیــازی قدردانی می کنیم. وی افــزود: روزهای 
گذشته شاهد سفر ســلطان عمان به تهران بودیم که 
در راستای استمرار سیاست همسایگی بود و در پنج 
حوزه مختلف اسناد همکاری به امضا رسید و توافقات 

خوبی شکل گرفت.
سخنگوی دولت گفت: در انتهای هفته گذشته شاهد 
آزادی دیپلمات بازداشت شده کشورمان آقای اسدی 
بودیم و از قوای دیگر در نهایی سازی انتقال محکومان 
بین ایران و بلژیک تشــکر می کنیم، ایــن می تواند 
موضوعی برای مطالعه موردی از رعایت حقوق بشــر 
باشــد که باید مورد دقت قرار بگیرد. بهادری جهرمی 
اعلام کرد: پنجمین ســفر دور دوم سفرهای استانی 
رئیس جمهــور در انتهای هفته آینده بــه آذربایجان 
شــرقی انجام خواهد گرفت. وی هم چنین بیان کرد: 
متن لایحه برنامه هفتم توســعه تدوین نهایی شــده 
است و پیشنهادات اصلاحی در آن اعمال خواهد شد 

و در اولین فرصت تقدیم مجلس می شود. سخنگوی 
دولت خاطرنشان کرد: نرخ بیکاری امسال با ۰.۲ درصد 
کاهش مواجه بوده است و البته انتظار کاهش بیشتری 
می رود اما همین کاهشــی بودن نرخ بیکاری، جای 
شکرگزاری دارد و در چهار استان این نرخ یک رقمی 
شده است. بهادری جهرمی درباره تغییر ساعات کاری 
ادارات گفت: سال گذشــته در ایام گرما و اوج مصرف 
برق از ساعت ۷ صبح آغاز می شد؛ با توجه به عدم تغییر 
ساعت رسمی کشور از امسال، تفاوتی در ساعات کاری 
صورت نمی گیرد و به همان میزان کار انجام می شود 
و از این منظر مشکلی برای ارائه خدمات اداری شکل 

نخواهد گرفت.
این ساعت کاری از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریورماه است و 
آموزش و پرورش این ایام تعطیل است و مدارس فعال 
نیستند و مشکلی هم برای مادران شاغل به میزان زیاد 
نخواهد بود و برخی تعداد محــدود، تدبیر لازم برای 
ساعت کاری شناور انجام شده است. از مدیران خواسته 
شده و مجددا می خواهیم که همکاری لازم را با مادران 

شاغلی که همسران شاغل دارند، داشته باشند.
وی هم چنین گفــت: دولت صرفه جویــی را از خود 
شــروع کرده و این اســتانداردها را به خودش ابلاغ و 
نظارت کرده و از مردم عزیزمــان می خواهیم کمک 
کنند ناتراضی ها در این عرصه هــا را مدیریت کنیم. 
سخنگوی دولت با اشاره به ابعاد سفر سلطان عمان به 
تهران گفت: دولت موضوعات اقتصادی و تجاری را مد 
نظر قرار داده و حجم تبادلات دو کشور در سال گذشته 
نسبت به ۱3۹۹ دو برابر شــده و توافقات خوبی انجام 
گرفته و اخبار خوبی در این حوزه ها منتشر خواهد شد. 
توسعه در حوزه های حمل ونقل و ترانزیت انجام شده و 
در اقتصاد سلامت و اقتصاد گردشگری توافقات خوبی 
شده و این می تواند به اســتفاده بهتر از ظرفیت های 

متقابل کمک کند.

رییس مرکز آموزش سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
برخی نمایندگان مجلس در اوایل دهه ۹۰ می گفتند 
ما خودمان هفت تا خانه داریم و زیــر بار قانون مالیات 
بر عایدی سرمایه نمی رویم، گفت: در سال ۱4۰۰، 8۰ 

درصد تقاضا در حوزه مسکن، سرمایه ای بود.
مهدی موحدی بک نظر رییس مرکز آموزش و پژوهش 
سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه از سال ۱3۵۵ و به خاطر 
اتفاقاتی که در اقتصاد ایران رخ داد، تولیدکنندگان ایرانی 
در کارشان دچار تردید شدند و به سمت یافتن بدیلی 
برای تولید یا خروج سرمایه افتادند، گفت: به تدریج این 
مسئله سبب شد در ســال ۱4۰۰، 8۰ درصد تقاضا در 
حوزه مسکن، سرمایه ای باشد که منجر به تزلزل تولید 
شد و فرهنگ ضد تولیدی هم به وجود آمد. وی افزود: 
سال گذشته 3 هزار هزار میلیارد تومان تسهیلات داده 
شــده ولی بخش قابل توجهی از آنها، به محملی برای 

سوداگری و احتکار کالاهای اساسی و بنیادین تبدیل 
شده است. سخنگوی ســازمان امور مالیاتی با اشاره به 
اینکه ۱۰8 ســال اســت که مالیات بر عایدی سرمایه 
در آمریکا اخذ می شــود و در بسیاری از کشورها یعنی 
۱8۷ کشور چنین قانونی دارند خاطرنشان کرد: علت 
این است که نباید سوداگری در هیچ اقتصادی آن هم 
کنار تولید شــکل بگیرد. وی در برنامه جهان آرا گفت: 
برخی نمایندگان مجلس در اوایل دهه ۹۰ می گفتند ما 
خودمان هفت تا خانه داریم، زیر بار قانون مالیات بر عایدی 
سرمایه نمی رویم. موحدی با طرح سوالات مختلفی راجع 
به اقتصاد ایران تصریح کرد: کجای دنیا، بانک به هر کس 
تقاضا کند، ۵ هزار یورو می دهد؟ کجای دنیا می توان روی 
کاغذ بیسکوییت قول نامه نوشت و همان را در دادگاه به 
عنوان سند ارائه کرد؟ وی تاکید کرد: در خود آمریکا، نگه 

داشتن بیش از ۱۰ هزار دلار پول نقد جرم است!

نمایندگان مجلس در جلسه علنی تصویب کردند که 
افرادی که خانه های خود را بــه خانوار دارای 3 فرزند و 
بیشتر، خانوار تحت پوشش کمیته امداد ، بهزیستی یا 
3 دهک پایین درآمدی بر اساس تاییدیه وزارت تعاون، 

مشمول ۱۰۰ درصد تخفیف شوند.
ادامه رسیدگی به جزئیات طرح ساماندهی و کنترل اجاره 
بهای مسکن در دستورکار نمایندگان در جلسه علنی 
امروز)سه شنبه نهم خرداد ماه( قرار دارد. وکلای ملت با 
ماده ۱۰ طرح مذکور از مجموع ۲6۱  نماینده حاضر در 
جلسه علنی با ۲۱۲ رأی موافق، ۲ رأی مخالف و ۷ رأی 

ممتنع، موافقت کردند.
همچنین به دنبال پیشــنهاد محمدرضا پورابراهیمی 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس نمایندگان با حذف 
بند )و( این ماده با ۱۷4 رأی موافــق، ۲8 رأی مخالف 
و ۷ رأی ممتنــع از مجموع ۲۵۹ نماینــده حاضر در 

صحن موافقت کردند. براســاس مــاده ۱۰ این طرح؛ 
تبصره ۱۱ ماده ۵3 قانون مالیات های مستقیم به شرح 
ذیل اصلاح می گردد: تبصره ۱۱- موارد زیر مشــمول 
تخفیف در پرداخت مالیات بر درآمد اجاره هســتند: 
الف( درآمد ناشی از اجاره برای سرپرست خانوار تا سقف 
میزان معافیت مالیات بر درآمد حقوق  موضوع ماده 84 
قانون مالیات های مستقیم و درآمد ناشی از اجاره برای 
موجرینی که همزمان در واحد مسکونی دیگری مستاجر 
هستند تا سقف اجاره ای که می پردازد، مشمول تخفیف 

۱۰۰درصدی گردد.
ب( در صورت انعقاد قــرارداد بلندمــدت اجاره واحد 
مسکونی و عدم فسخ قرارداد در طول دوره، درآمد اجاره 
برای قرارداد دو ساله مشمول ۷۰درصد تخفیف و برای 
قرارداد 3 سال و بیشتر مشــمول ۱۰۰درصد تخفیف 

می گردد.

ذرت، موبایل، سویا و برنج در صدر واردات

تجارت خارجی ایران ۱۵.۵ میلیارد دلار شد
بهادری جهرمی: 

نرخ بیکاری کاهشی شده است

شروط تخفیف مالیاتی ۱۰۰ درصدی برای موجران ۸۰ درصد تقاضا در حوزه مسکن سرمایه ای است

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

ضرورت رونق و رشد تولید مسکن 
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

وام ودیعه مسکن نمی تواند درصد زیادی از متقاضیان را تحت پوشش قرار دهد. جدا از تأمین منابع مالی این تسهیلات، اصل این تسهیلات نمی تواند سطح پوشش بالایی از مستأجران را داشته باشد و به همه متقاضیان 
تعلق بگیرد. بر اساس محاسبات به درصد کمی از متقاضیان، وام ودیعه تعلق می گیرد.

این وام از این حیث که نمی تواند ابعاد بزرگی داشته باشد و تعداد افراد بیشتری را زیر پوشش قرار دهد، چراکه اصولاً دولت چنین بودجه ای ندارد، ناکارآمد است، بنابراین باید بر سیاست هایی تمرکز کنیم که عموم 
مردم از آن می توانند استفاده کنند. این تسهیلات نمی تواند در کلان بازار مسکن مؤثر باشد لذا نه تنها نتیجه مثبت ندارد. بلکه برعکس تأثیر منفی داشته و شرایط بازار اجاره مسکن را از این هم بدتر می کند و به تورم 

انتظاری دامن می زند. چون این انتظار در موجران و مالکان ایجاد می شود که می توانند علاوه بر تسهیلاتی که دولت در نظر گرفته، مبالغ بیشتری را هم از مستأجران مطالبه کنند.
بهتر است برای رونق و رشد تولید مسکن در کشور و برنامه ریزی جدی تر برای بازار مسکن هر ماه جلسه  شورای عالی مسکن یا حضور شخص وزیر راه وشهرسازی  برگزار شود.

دولت هم باید الحاق اراضی  از دستگاه های مختلف را  با جدیت بیشتری دنبال کند. چراکه تنها راه برای توسعه افقی شهر ها در کشور الحاق اراضی به شهر ها است که زمینه ساز تسریع در روند ساخت پروژه های نهضت 
ملی مسکن می شود. دولت باید برای کاهش هزینه ها در ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن با جدیت ساخت خانه های ویلایی را به شرط تامین زیر ساخت دنبال کند که البته برای اجرای آن باید سازندگان و بانک ها 

همکاری داشته باشند.
برای حل مشکل دیرینه مستاجران، باید عرضه مسکن تقویت شود که یک راه آن، شناسایی دقیق خانه های خالی و الزام قانونی برای عرضه شدن آن هاست که می تواند شوک قیمتی وارد کند و لااقل بهای مسکن و 
اجاره بها را تثبیت کند. متاسفانه با وجود راه اندازی سامانه هایی برای شناسایی خانه های خالی و ثبت معاملات املاک، همچنان اطلاعات آن تکمیل نیست، به همین دلیل به غیر از تهران که وضعیت نسبتا خوبی 

دارد، در برخی کلان شهرها حتی ۱۰ درصد اجاره نامه ها هم ثبت نمی شود و به همین دلیل ابزار نظارتی لازم برای جلوگیری از سوداگری وجود ندارد.



3 بازار

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران گفت: دو درصد 
از مشــترکان شــهر تهران بیش از دو برابر الگو مصرف می کنند. به 
مشــترکانی که ماهانه بیش از ۴۸مترمکعب آب مصرف می کنند، 
در مرحلــه اول تذکــر می دهیم و در صــورت عدم توجــه اخطار 
می دهیم و با ادامه بی توجهــی به اخطارها ناچاریــم برای رعایت 
 حقوق سایر شــهروندان، آب مشــترکان بدمصرف را در ساعاتی از 

روز قطع کنیم.
محســن اردکانی با بیان اینکه  مصرف آب شــهروندان تهرانی در 
خردادماه امسال با رقم ۵۲ هزار لیتر در ثانیه نسبت به میزان مصرف 
سال های گذشــته در این بازه زمانی، بی ســابقه بوده است، گفت: 
با وجودی که مصرف آب امسال در اردیبهشــت ماه نسبت به سال 
گذشته قابل قبول بوده، اما در چهارم خردادماه از ساعت ۱۲ تا ۱۲:۴۵ 
در هر ثانیه ۵۲ هزار لیتر آب مصرف شده که این رقم به طور میانگین 
در آن  روز ۴۱هزار لیتر بوده؛ درحالی که سال گذشته در این زمان 

۳۷هزار لیتر آب مصرف شده است.
وی مدیریت بهینه مصرف آب شــرب را در دســترس ترین راه حل 

مشکل کم آبی تهران دانست و گفت: از آنجا که آب کالایی غیرقابل 
تولید است و برای تامین آن نیازمند بارش ها هستیم، در صورتی که 
بارش به اندازه کافی نباشــد، راهی برای تامین آب اضافی نداریم و 
در این شــرایط باید همه ما به مدیریت مصرف آب توجه بیش تری 

داشته باشیم.
به گفته مدیرعامل آبفای استان تهران، اگر مشترکان پرمصرفی که 
بیش از دو برابر الگو آب مصــرف می کنند، روزانه تنها دو مترمکعب 
از مصرفشان را کم کنند ۱۰۰ میلیون مترمکعب در سال آب ذخیره 

می شود و مشکلی برای تامین آب تهران نخواهیم داشت.
اردکانی با بیان اینکه الگوی مصرف آب در تهران ۱۴ مترمکعب در 
ماه به ازای هر خانوار اســت که ۴۷ درصد از مشترکان شرکت آب و 
فاضلاب اســتان تهران بیش از الگوی آب مصــرف می کنند، اظهار 
کرد: همچنین مشــترکانی که ماهانه تا ۱۴ مترمکعب آب مصرف 
می کنند »خوش مصرف«، مشترکانی که ماهانه ۱۴ تا ۲۸ مترمکعب 
آب مصرف می کنند »پرمصرف« و مشترکانی که ماهانه بیش از ۲۸ 

مترمکعب آب مصرف می کنند »بدمصرف« محسوب می شوند.

به گفته وی در اســتان تهران ســالانه یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
مترمکعب آب توزیع می شــود که سهم شــهر تهران از این میزان 
یک میلیارد و ۱۲۰ میلیون مترمکعب اســت و تنهــا با ۱۰ درصد 
صرفه جویی در مصرف آب شــهر تهــران، ۱۲۰ میلیون مترمکعب 
به آب در دسترس ســایر شــهروندان اضافه خواهد شد. بر اساس 
آمار هواشناســی اســتان تهران میزان بارندگی در ســال گذشته 
نســبت به میانگین بلندمدت ۴۴ درصد کاهش و نســبت به سال 
 گذشته که سال خشــکی محسوب می شود شــش درصد کاهش 

یافته است.
با توجه به آغاز فصل گرما و استفاده از کولرهای آبی، سه راهکار اثر 
قابل توجهی در مدیریت مصرف آب خانوار دارد؛ برای کولرهای آبی 
ســایبان بگذاریم تا آب کمتری از داخل محفظه کولر تبخیر شود؛ 
کولرها به صورت دوره ای بازدید شود و در صورت مشاهده جمع شدن 
آب روی پشت بام ها بررسی کنیم آیا محفظه کولر نشتی دارد یا خیر. 
در این صورت اقدام لازم انجام شــود و در ساعاتی از شبانه روز که از 

گرمای هوا کاسته می شود، کولرها را خاموش کنیم.

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف خاطر نشان کرد: فرش ها 
از کاخ ســعدآباد به موزه فرش ایران در چهارراه فاطمی انتقال داده 
شدند و اظهارنظر وزیر پیشــین درباره بی ارزش بودن این فرش ها 
ریشــه در ناکاربلدی و بی ســوادی وی دارد. مسعود ســپهرزاد از 
کاهش ۸۰ تا ۸۵ درصدی صادرات فرش دســتباف در سال گذشته 
خبر داد و افزود: تقاضا از ســوی مشتریان خارجی برای خرید فرش 
دستباف ایرانی کاهش پیدا کرد اســت چراکه نوسان های نرخ دلار 
در قیمت نهایی محصول تاثیر و قیمــت آن را دو برابر افزایش داده 
اســت؛ به عنوان مثال خرید فرشی که سال گذشــته برای خریدار 
خارجی هزار دلار تمام می شد امســال باید برای خرید آن حداقل 
 ۲ هزار دلار هزینه کنــد و این افزایش نرخ بــرای خریدار خارجی 

منطق ندارد.
وی با اشاره به نوســان های نرخ ارز و تاثیر آن در افزایش دستمزد و 
مواد اولیه، تصریح کرد: افزایش نرخ ارز متعاقب آن افزایش نرخ فرش 
دستباف برای خریدار خارجی فرش منطق ندارد و آنها نمی دانند چرا 
باید فرش یک متر و نیم ابریشمی که سال ۱۴۰۰ با ارز حدود ۱۴ هزار 
تومان، هزار دلار ) ۵۰ میلیون تومان( می خریدند، یک سال بعد همان 

فرش را ۲ هزار دلار خریداری کنند.

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف با بیان اینکه روزانه سهم فرش 
ایران در بازارهای خارجی کاسته می شود، افزود: نپال، هند و پاکستان 
جایگاه ما را در بازارهای خارجی تصاحب کردند. البته رکود محدود به 
بازارهای خارجی نیســت و از آنجایی که توان خرید مردم کاهش پیدا 
کرده است تقاضا برای خرید فرش دســتباف در بازار داخلی نیز ریزش 
کرده است. سپهرزاد در پاسخ به این پرسش که آیا در شرایط رکود بازار 
فرش دستباف حمایت های از بافنده های فرش صورت می گیرد؟ گفت: 
حدود ۱۰ تا ۱۲ میلیون بافنده فرش دســتباف در کشــور داریم که به 
دلیل عدم حمایت و بیمه نشدن آنها روزانه از تعدادشان کاسته می شود؛ 
 شرایط بافنده ها مســاعد نیســت اما من خبر مهاجرت آنها به ترکیه 

را تایید نمی کنم.
این فعال اقتصادی ادامه داد: باید برای احیــای جایگاه فرش ایرانی در 
بازارهای جهانی یک اراده قوی در تمام دســتگاه ها شکل بگیرد و این 
موضوع نیاز به حکم حکومتی دارد تا دوباره فرش ایرانی سهم خود را در 
بازارهای جهانی کسب کند. متاسفانه شرایط کاری برای همه اقشار در 
کشور دشوار شده است و همه در یک کشتی نشسته ایم و انگار دست هایی 
نمی خواهد که مشکلات مردم اعم از کارمند و تاجر حل شود. وی با انتقاد 
از عملکرد وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری در شیوه نمایش دادن 

فرش های دستباف، گفت: در موزه فرش های دستباف فرش های متعلق 
به ۴۰۰ سال پیش موجود است که می توان با نمایش دادن هر کدام از 
آنها کسب درآمد کرد اما این فرش ها روی هم انبار و نگهداری می شوند 
و امیدواریم که در شیوه نگهداری آنها رسیدگی بیشتری انجام شود تا با 
گذر زمان از بین نروند؛ باید به این فرش ها افتخار کرد و درخواست دارم 

که در حفظ این فرهنگ بیشتر تلاش شود.
سپهرزاد خبر ناپدید شدن فرش های موزه سعدآباد را تکذیب کرد 
و اضافه کرد: فرش ها از کاخ سعدآباد به موزه فرش ایران در چهارراه 
فاطمی انتقال داده شدند؛ و اظهارنظر وزیر پیشین درباره بی ارزش 
بودن این فرش ها ریشــه در ناکاربلدی و بی سوادی وی دارد. من در 
سفری که به ایتالیا داشتم در یکی موزه های آنجا یک خط را نمایش 
می دادند و یک کارشناس ساعت ها درباره آن خط که داوینچی آن 
را کشیده است برای گردشگران سخن می گفت و گردشگران برای 
دیدن آن باید حداقــل ۲۵ یورو هزینه می کردنــد. وی تاکید کرد: 
دیدن فرش های ایرانی ۵ متری که ۵۰۰ ســال پیش بافت شده اند 
بدون تردید حس و حال خــوب برای گردشــگران ایجاد می کند 
 اما متاســفانه نمی خواهند و تمایل ندارند که بازار فرش دســتباف

 رونق بگیرد.

اخطار جدی به ۲ درصد از مشترکان تهرانی

رکورشکنی پی در پی مصرف آب 

کاهش ۸۰ تا ۸۵ درصدی صادرات فرش دستباف
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قیمــت خودروهای چینی کــه در کارخانجات 
داخلی مونتاژ می شوند در دو هفته اخیر کاهش 
چشمگیری پیدا کرده است. بررسی روند قیمت ها 
 ۵T در بازار خودرو نشان می دهد که چری آریزو
IE مدل ۱۴۰۲ در بازار در طول یک ماه گذشته 
ریزش ۲۰۰ میلیون تومانی را تجربه کرده است. 
این خودرو در حال یک میلیارد و ۲۸۰ میلیون 
تومان قیمت دارد. چری آریزو ۵T IE مدل ۱۴۰۱ 
هم در بازار ۱۸۰ میلیون تومان ارزان شــده و به 

یک میلیارد و ۲۵۰ میلیون تومان رسیده است.
در همین حــال، چری آریزو 6 اکســلنت مدل 
۱۴۰۱ در بازار خودرو ۱۷۰ میلیون تومان کاهش 
قیمت داشــته و به قیمت یک میلیــارد و ۵۰۰ 
 IE ۷ میلیون تومان فروش مــی رود. چری تیگو
مدل ۱۴۰۲ در بازار خودرو ۱۸۰ میلیون تومان 

کاهش قیمت داشــته و به یک میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان رسیده است.

در این میان، ام وی ام X۵۵ اکسلنت اسپرت مدل 
۱۴۰۰ در بازار خودرو ۱۴۰ میلیون تومان ارزان 
شده و یک میلیارد و ۳۱۰ میلیون تومان قیمت 
پیدا کرده است. ام وی ام X۲۲ دنده ای اسپرت 
لاکچری نیز۱۹۰ میلیون تومان کاهش قیمت 

داشته و به ۸6۰ میلیون تومان رسیده است.
بنا به این گزارش، فونیکس تیگو ۸ پروکســی 
مدل ۱۴۰۲ در بازار خودرو ریزش ۸۳۰ میلیون 
تومانی را در طول یک ماه گذشته تجربه کرده و 
به قیمت ۳ میلیون و ۳۵۰ میلیون تومان رسیده 
است. فونیکس آریزو 6 پرو مدل ۱۴۰۲ نیز ۳۰۰ 
میلیون تومان ارزان شــده و یک میلیارد و ۷۰۰ 

میلیدن تومان قیمت پیدا کرده است.

بررســی بازپرداخت وام ۳۰۰ میلیــون تومانی 
نهضت ملی مسکن اقشــار خاص نشان می دهد 
متقاضیان در دوره ۱۵ ساله ماهانه ۱.۹ میلیون 
تومان پرداخت می کنند. سوم خردادماه معاون 
وزیر راه و شهرسازی از تصویب پرداخت وام ۳۰۰ 
و ۴۰۰ میلیون تومانی نهضت مسکن ملی با سود 

۲ درصد برای دهک های یک تا ۴ خبر داد.
هادی عباسی با اشــاره به برنامه های حمایتی 
دولت از دهک های یک تا چهار متقاضی نهضت 
ملی مســکن گفت: در شــورای عالی مسکن با 
حمایت رئیس جمهــور ۴۰۰ میلیون تومان وام 
نهضت ملی مسکن با سود ۲ درصد برای دهک 
های ۱ و ۲ مصوب شد.برای متقاضیان دهک ۳ 
و ۴ نیز وام ۳۰۰ میلیونی با سود ۲ درصد مصوب 
شده است.این وام ها برای اقشار خاص از جمله 

مددجویان کمیته امداد و بهزیستی است.
مشخص نیست بازپرداخت این وام ها به صورت 
ساده است یا قرار اســت مانند وام ۵۵۰ میلیون 
تومانی نهضت ملی مسکن با سود ۲۳ درصدی 
به صورت پلکانــی خواهد بود. در روش ســاده 
بازپرداخت ۱۵ ساله مبلغ اقساط ماهانه حدود 
یک میلیون و 6۳۰ هــزار تومان خواهد بود. کل 
بازپرداخت وام ۳۰۰ میلیون تومانی ۳۴۷ میلیون 
و ۴۹۴ هزار تومان است، این بدان معناست که 
کل سود تســهیلات مذکور ۴۷ میلیون و ۴۹۴ 

تومان است.
در بازپرداخت پلکانی نیز مبلغ قســط در دوره 
اول )ســال اول( یک میلیون و ۵۷۴ هزار تومان 

و مبلغ آخرین قسط )ماه ۱۲ سال ۱۵( حدود ۲ 
میلیون و ۳۸۱ هزار تومان است. کل بازپرداخت 
وام مذکور ۳۵۱ میلیون و ۳۴۱ هزار تومان و کل 
سود ۵۱ میلیون و ۳۴۱ هزار تومان خواهد بود. 
همچنین اقساط ماهانه وام ۴۰۰ میلیون تومانی 
نهضت ملی مسکن اقشــار خاص در بازپرداخت 
ساده ۲ میلیون و ۵۷۴ هزار تومان و کل سود آن 

6۳ میلیون و ۳۲6 هزار تومان است.
در روش پلکانی اقســاط ماهانــه از حدود ۲.۱ 
میلیون تومان آغاز و بــه ۳ میلیون و ۱۷۴ هزار 
تومان در دوره ۱۵ افزایش می یابد. کل سود این 
تسهیلات در روش مذکور حدود 6۸.۵ میلیون 
تومان اســت. اقســاط ماهانه وام ۵۵۰ میلیون 
تومانی پروژه های نهضت ملی مســکن در روش 
پلکانی از حدود ۹.۵ میلیون تومان آغاز شــده و 
در ماه ۱۲ سال بیستم به بیش از ۱6.6 میلیون 

تومان افزایش می یابد.
محاسبه سود و اقساط تسهیلات ۵۵۰ میلیون 
تومانی نهضت ملی مســکن نشان می دهد کل 
سود وام مذکور ۲ میلیارد و ۵۰۸ میلیون تومان 
خواهد بود. در مجموع نیز متقاضی باید ۳ میلیارد 
و ۵۸ میلیون و ۵۵6 هــزار تومان برای وام ۵۵۰ 

میلیون تومانی پرداخت کند.
در بازپرداخت پلکانی تســهیلات، قسط ماهانه 
دوره دهم )سال دهم( بالغ بر ۱۲ میلیون و ۳۷۰ 
هزار تومان است. قسط دوره ۱۵ )سال ۱۴۱۷ در 
صورت آغاز پرداخت تسهیلات از سال جاری( نیز 

۱۴ میلیون و ۴۷۳ هزار تومان خواهد بود.

درحالی ایرلاین ها باید از ۱۴ خرداد بلیت هواپیما را 
چارتری عرضه نکنند که این رویه همراه با بی توجهی 
به نرخ های مصوب توســط برخــی ایرلاین ها ادامه 
دارد. ۳۱ اردیبهشــت ماه امســال حسن خوشخو 
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی 
کشــوری طی نامه ای به مدیران عامل شرکت های 
هواپیمایی، پرواز چارتری از مبدأ تهران به 6 شهر را 

ممنوع اعلام کرد؛
»پیــرو ابلاغیــه مــورخ ۷/۴/۱۴۰۱ در خصوص 
ممنوعیت انجام پروازهای چارتری از مبدأ تهران به 
شهرهای مشهد، شیراز، اصفهان، اهواز، بندرعباس 
و تبریز مجدداً متذکر می شود هرگونه فروش بلیط 
در مسیرهای یادشــده در قالب پروازهای چارتری 

ممنوع است.
لذا به منظور رعایت حقوق مســافرین از تاریخ این 
مکاتبه )۳۱/۲/۱۴۰۲( به مدت دو هفته فرصت داده 
می شود نســبت به ابطال تمام قراردادهای موضوع 
یادشده و اطلاع رسانی به مسافران اقدام شود. بدیهی 
است در صورت مشاهده ارائه هرگونه بلیط چارتری 
در مسیرهای یادشده، مجوز پروازی آن شرکت در 

مسیر مذکور به حالت تعلیق در خواهد آمد.«
طبق اولتیماتومی که سازمان هواپیمایی کشوری 
به ایرلاین هــا داده چهاردهمیــن روز خرداد نباید 
بلیت مســیرهای 6گانه به صورت چارتری فروخته 
شــود. در فاصله ۵ روز مانده به روز موعود سری به 
سایت های عرضه بلیت پروازهای داخلی می زنیم. 
بلیت چارتری تهران ـ مشــهد روز ۱۴ خردادماه با 
قیمت یک میلیون و ۵۵۰ هزار تومان )هواپیمایی 
تابان( به فروش می  رســد. قیمــت بلیت چارتری 
مذکور برای هواپیمایــی آتا نیز یک میلیون و ۵۵۰ 

هزار تومان است،
این در حالی است که قیمت مصوب بلیت پرواز مسیر 

تهران ـ مشهد با احتساب مالیات و عوارض متعلقه 
که سازمان هواپیمایی کشوری آن را منتشر کرده  
اســت یک میلیون و ۳۱۴ هزار و ۸۰۰ تومان است. 
در نمونه ای دیگر قیمت مصوب بلیت پرواز تهران ـ 
شیراز یک میلیون و ۳۲6 هزار و ۱۰۰ تومان است، اما 
همین بلیت با قیمت یک میلیون و ۵۵۰ هزار تومان 

به صورت سیستمی فروخته می شود.
بلیت پرواز تهران ـ اصفهان، تهران ـ اهواز و تهران ـ 
بندرعباس نیز به ترتیب با قیمت ۹۷۳ هزار و ۵۰۰ 
تومان، یک میلیون و ۵۵۰ هزار تومان و ۲ میلیون 
و ۱۰۷ هــزار و ۸۰۰ تومان اســت. قیمت مصوب 
اعلام شده از سوی سازمان هواپیمایی برای این سه 
مسیر پروازی به ترتیب ۹۷۳ هزار و ۸۰۰ تومان، یک 
میلیون و ۲۰۷ هزار تومان و یک میلیون و 6۹6 هزار 

و ۷۰۰ تومان است.
همچنین نرخ مصوب پرواز تهران ـ تبریز یک میلیون 
و ۱۳۹ هزار و 6۰۰ تومان است که قیمت این بلیت 
)قشم ایر( در سایت برای روز ۱۴ خردادماه )یکشنبه 
هفته آینده( یک میلیون و ۳۷۰ هزار و ۸۰۰ تومان 
اســت. برخی شــرکت های هواپیمایی با همراهی 
ســایت های عرضه کننده بلیت ۲ تخلف عمده در 
بحث فروش بلیت پروازهای داخلی را با وجود مکاتبه 
سازمان هواپیمایی مرتکب شده اند؛ اول تداوم فروش 
بلیت چارتری و دوم فروش بلیت بالاتر از قیمت های 

اعلامی متولی حمل ونقل هوایی مسافری کشور.
حال این پرســش مطرح می شــود که آیا سازمان 
هواپیمایی در جریان اتفاقات بازار حمل ونقل هوایی 
قرار دارد یا خیر. پاسخ مثبت یا منفی به این پرسش 
هر دو نشــان از بی توجهی متولــی حمل ونقل به 
این مســئله دارد، موضوعی که در صورت تداوم آن 
موجبات آشــفتگی بازار حمل ونقل را در آینده ای 

نزدیک فراهم می آورد.

مشاور مســکن وزارت راه 
و شهرسازی گفت: گشت 
میدانــی برای تشــخیص 
خانه هــای خالــی در ۲۲ 
منطقه تهران هم شــروع 
شــده اســت به طوریکه یک بخشــی از اطلاعات 
خانه های خالی از طریق دیتای ســامانه به دست 
آمده و یک بخشی از اطلاعات هم تجمیعی به صورت 
چشمی به دست می آید یعنی برج های خالی از طریق 

ماموران شهرداری ها مورد بررسی قرار می گیرند.
جواد سادات درباره شناسایی واحدهای خالی اظهار 
داشت: تیم های شناســایی خانه های خالی از سوی 
شهرداری و شــهرهای جدید تشــکیل و راه اندازی 
شده اند و گشت میدانی برای تشخیص خانه های خالی 
در ۲۲ منطقه تهران هم شروع شده است به طوریکه 
یک بخشی از اطلاعات خانه های خالی از طریق دیتای 
سامانه به دســت آمده و یک بخشی از اطلاعات هم 

تجمیعی به صورت چشــمی به دست می آید یعنی 
برج های خالی از طریق ماموران شــهرداری ها مورد 
بررسی قرار می گیرند. و در وزارت راه و شهرسازی هم 
بررسی های مجدد انجام می شود تا یک مالک دو بار به 

سازمان امور مالیاتی اعلام نشود.
وی ادامه داد : در حال حاضــر برای 6۰ هزار مؤدی 
و خانه های خالی که در سال ۱۴۰۰ معرفی شدند، 
پرونده تشکیل و برگه تشــخیص صادر شده و در 
اولویت برای مالیات ســتانی قرار گرفته اند. مشاور 
مسکن وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه به غیر 
از راه اندازی ســامانه املاک و اســکان و شناسایی 
سامانه ای خانه های خالی در بازرسی میدانی برای 
تشــخیص خانه های خالی هم به دستگاه ها کمک 
می کنیم، گفــت: رییس جمهــوری مکلف کرده  
است که شــهرداری های کل کشــور به شناسایی 
خانه های خالی کمک کنند. این شناســایی ها به 
شکل چشمی محدود نمی شــود و خود شهردارای 
سامانه ای مربوط به خانه های خالی دارد و تعدادی 
خانه خالی شناســایی شــده که پایان کار دریافت 

نکرده اند و شــهرداری های منطقه این اطلاعات را 
دراختیار دارند.

سادات درباره اعتراض سازمان امور مالیاتی درباره 
آمار اشتباه از خانه های خالی افزود: با دستور رییس 
جمهوری مبنی بر تسریع شناسایی خانه های خالی 
جلسه ای با نمایندگان سازمان امور مالیاتی داشتیم 
و مقرر شد برای 6۰ هزار واحد خالی که برای آن برگه 
تشخیص مالیاتی صادر شده با اولویت مالک ۲۰ خانه 
خالی که غالبا مالک حقوقی هستند فرآیند مالیات 
ستانی تسریع شود. وی گفت: شناسایی خانه های 
خالی از دو مسیر سامانه ای که از این طریق نزدیک  
۵6۰ هزار واحد خانه خالی در سال ۱۴۰۱ معرفی 
شد و مسیر دیگر هم بررسی های میدانی و از طریق 
اطلاعات شهرداری ها است. بخش سامانه ای از سال 
۱۴۰۰ در حال اجرا اســت اما این فرایند یک سال 

عقب است.
مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این 
سوال که عده ای می گویند امکان اجرای بازدیدهای 
میدانی برای شناسایی خانه های خالی وجود ندارد 

و مگر چه تعداد نیرو برای بررسی هر واحد در اختیار 
است، اظهار داشت: قرار نیست که این اقدام توسط 
نیروهای وزارت راه و شهرسازی انجام شود بلکه از 
طریق شــهرداری نواحی به اجرا خواهد رسید. هر 
شهرداری در ناحیه نیروهایی دارند و قرار نیست در 
بازدید میدانی برای شناسایی خانه های خالی زنگ 
خانه ها زده شــود. بلکه کار به صورت بررسی برج و 
بلوک و مجتمع هایی است که پایان کار نگرفته باشد 

و این واحدها شناسایی می شوند.
وی ادامه داد: در حال حاضر شــهرداری ســامانه 
اطلاعات خانه های خالی را در اختیــار دارد و این 
اطلاعات موجود است که فردی ۱۰۰واحد ساخته 
اما پایان کار برای آن واحدها دریافت نکرده و یا اینکه 
پس از صدور پایان کار کسی در این واحدها مستقر 

نشده است.
 سادات با بیان اینکه با کمک شــهرداری ها تیمی 
تشکیل شده که از ۲۲ منطقه تهران بازدید میدانی 
انجام می شــود، گفت: این تیم اطلاعات خانه های 
خالی شناسایی شده را برای وزارت راه و شهرسازی 
ارسال می کنند و این اطلاعات مجددا در وزارت راه و 
شهرسازی بررسی و در نهایت در اختیار سازمان امور 
مالیاتی قرار می گیرد. بخشی دیگر بازدید چشمی 
است که در شهرهای جدید از جمله پردیس در حال 
اجرا است. مشاور مســکن وزارت راه و شهرسازی 
با تاکیــد براینکه مدل دیگری برای کشــف خرید 
و فروش وکالتی واحدها اســت، افــزود: روش های 
متعددی را به اجرا می رسانیم که در نهایت به هر کد 

پستی و کد ملی برسیم.
وی تاکید کرد : در حال حاضر یک برج به طور کامل 
در منطقه همت خالی اســت اما نمی دانیم این کد 
پستی به کدام کد ملی می رسد ازآنجایی که هنوز 
اســناد عادی و رسمی حل نشــده افراد واحدها را 
وکالتی خرید و فروش کرده انــد از این رو در حال 
هماهنگی با سازمان ثبت اسناد و شهرداری هستیم 

که در نهایت مالک برسیم.
ســادات افزود: در واقع در حال بررســی دقیق تر 
اطلاعات و دیتا هستیم تا اطلاعات درست در اختیار 
ســازمان امور مالیاتی قرار دهیم. در 6۰ هزاربرگه 
تشخیص صادر شــده می دانیم چه واحد در اختیار 
بانک ها و شــرکت های حقیقی بوده و می دانیم چه 
افرادی مالک این واحد های خالی هستند و افرادی 
که ۲۰ واحد خالی دارند برای اخذ مالیات در اولویت 

قرار می گیرند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

برج های خالی از طریق ماموران شهرداری ها بررسی می شوند

آغاز گشت میدانی تشخیص خانه های خالی
شیب سنگین کاهش قیمت در بازار خودرو

قسط ۱.۹ میلیون تومانی وام نهضت ملی مسکن اقشار خاص

دهن کجی ایرلاین ها به ابلاغیه هواپیمایی کشوری

فروش چارتری و گرانفروشی بلیت ادامه دارد

دولت ســیزدهم در راستای اجرای طرح نهضت ملی مســکن و کاهش هزینه 
تمام شده برای اقشار محروم، نرخ ســود وام بانکی ۴۰۰ و ۳۰۰ میلیون تومانی 
دهک های یک تا چهار در این طرح را با سود ۲ درصد تعیین کرد که اقدامی برای 

خانه دار شدن این اقشار کم درآمد است. 
»هادی عباسی« معاون مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی در هفته 
گذشته اعلام کرد: در شورای عالی مسکن با حمایت رییس جمهور ۴۰۰ میلیون 

تومان وام نهضت ملی مسکن، ۱۵ ساله با ســود ۲ درصد برای دهک های یک 
تا چهارم متقاضــی تخصیص یافت. وی افزود: همچنیــن ۳۰۰ میلیون تومان 
تسهیلات ۱۵ ساله به دهک های سوم و چهارم با ســود دو درصد برای احداث 
مسکن در نظر گرفته شده است.  بر اساس این گزارش، با توجه به رایگان بودن 
در طرح نهضت ملی مسکن، اگر برای ســاخت یک واحد ۷۰ متری در صورتی 
که در هر متر مربع حدود ۱۰ میلیون تومان هزینه شــود، حدود ۷۰۰ میلیون 

تومان پول نیاز است. از سوی دیگر بخش زیادی از مشکل اقشار محروم این بود 
که قادر به پرداخت سهم تعیین شده خود )آورده( نبودند به همین منظور دولت 
با نگاه حمایتی، در کنار اعطای زمین رایگان، در شورای عالی مسکن پرداخت 
این میزان تسهیلات را به ســود ۲ درصد را تصویب کرد. این در حالی است که 
اگر مبلغ اقساط این وام را بر اساس پرداخت به روش ساده محاسبه کنیم، مبلغ 
ماهیانه اقساط تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی با سود ۲ درصدی و بازپرداخت 

۱۵ ساله حدود ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان است. کل بازپرداخت این تسهیلات 
رقمی معادل ۴6۳ میلیون تومان خواهد بود، بدین معنی که سود این وام معادل 
6۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است. همچنین میزان پرداخت ماهیانه وام ۳۰۰ 
میلیون تومانی با سود ۲ درصد هم حدود یک میلیون و ۹۳۰ هزار تومان و کل 
بازپرداخت ۳۴۷ میلیون تومان خواهد بود که کل سود این تسهیلات حدود ۴۷ 

میلیون تومان است.

برای 4 دهک؛

مبلغ اقساط وام نهضت مسکن ۲.۵ میلیون تومان شد
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توسعه استارتاپ ها توسط شرکت های توانمند حوزه سلامت
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، طی بازدیدی 8 ساعته 
با شرکت های دانش بنیان مســتقر در ایران هلث به گفت و گو نشست. روح الله 
دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، در طی بازدید 
از نمایشگاه ایران هلث 24، ضمن آشنایی با توانمندی های دانش بنیان و فناورانه 
کشور در این حوزه، با فعالان مستقر در غرفه های شرکت ها به گفت و گو نشست.

در این بازدیدها که مدت 8 ساعت به طول انجامید، شرکت های فعال در این حوزه  
به معرفی محصولات خود مختلفی چون تجهیزات اتاق عمل، ونتیلاتور، تجهیزات 
و اقلام مراقبت های ویژه، ایمپلنت های استخوانی، تجهیزات هوشمند رصد و پایش 
وضعیت بیمار، اقلام استریل و بیمارســتانی و صدها نوع دیگر از تجهیزات حوزه 

سلامت، پرداختند.
در جریان این بازدید و گفت وگوی  معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهــوری، بر آمادگــی ایــن معاونت بــرای حمایت از شــکل گیری 
کنسرســیوم های بزرگ متشکل از شــرکت های دانش بنیان ســلامت تاکید 
شد.همچنین با ایجاد زمینه ها و مقدمات لازم مقرر شد شرکت های دانش بنیان 
توانمند و بزرگ، در صــورت حمایت از ایجاد اســتارت آپ های جدید در حوزه 

سلامت، مورد حمایت قرار گیرند.
دهقانی، همچنین در بازدید از شــرکت های دانش بنیان پیشران در حوزه تولید 
تجهیزات حوزه سلامت همچون پویندگان راه سعادت، آریا طب فیروز، طیف سنج 
تجهیز پیشرفته و ده ها شرکت دیگر، از آمادگی برای ایجاد بازار واقعی در عرصه 
داخلی و بین المللی با مشارکت و هماهنگ سازی سایر دستگاه های اثرگذار و ایجاد 

خط حمایتی از شرکت های دانش بنیان فناور و نوآور خبر داد.
در بیست و چهارمین نمایشگاه ایران هلث، تامین کنندگان اقلام پزشکی در ایران 
حضور دارند و در طول مدت برگزاری این نمایشــگاه، علاوه بر رونمایی و معرفی 
محصولات دانش بنیان، برگزاری کارگاه ها و پنل های تخصصی، حضور هیات های 

تجاری خارجی برگزار خواهد شد.

مهاجرت بزرگترین نهنگ های بیت کوین
بزرگ ترین نهنگ های بیت کوین مبادلات رمزنگاری را رها می کنند. نهنگ های 
بیت کوین یا افرادی که مقادیر زیادی از ارزهای دیجیتال را در اختیار دارند، طبق 
یک شاخص مهم به نام نسبت نهنگ مبادلات، به نظر می رسد به تدریج از مبادلات 
رمزنگاری عقب نشینی می کنند. این معیار که کل مبلغ بیت کوین ۱۰ تراکنش 
برتر تقسیم بر کل مبلغ بیت کوین موجود در مبادلات است، به حدود ۰.۳ کاهش 

یافته و در سطحی قرار دارد که از ماه مارس تاکنون مشاهده نشده است.
با توجه به این رقم، به نظر می رســد که دارندگان بــزرگ بیت کوین یا در حال 
هودل )نگهداشــتن( هســتند یا احتمالا دارایی های خود را به شکل های دیگر 

سرمایه گذاری می کنند و یا به کیف پول های خصوصی انتقال می دهند.
نســبت نهنگ مبادلات در درجه اول برای شناسایی مبادلات مورد علاقه این به 
اصطلاح نهنگ ها استفاده می شود. تجزیه و تحلیل اندازه نسبی ۱۰ ورودی برتر 
به کل جریان ورودی، روشــن می کند که بازیگران بزرگ در کجا فعال هستند. 
در همین حال، طبق داده های کوین گکو، قیمت بیت کوین نســبتا ثابت به نظر 
می رســد و در 2۷هزار و ۶42 دلار قرار گرفته است، اما این قیمت گذاری آرام در 
مواجهه با حرکات نهنگ ها ممکن است نشان دهنده انعطاف پذیری فزاینده در 

بازار در برابر فروش های بزرگ باشد.
آنچه هنوز مشخص نیست دلیل این مهاجرت عظیم نهنگ هاست و ممکن است 
به این دلیل باشد که نهنگ ها با ســکه های خود در کیف پول شخصی احساس 
راحتی می کنند یا حدس زده می شــود که این دارندگان بزرگ در مســیرهای 

سرمایه گذاری های دیگر یا ارزهای دیجیتال متنوع قرار گرفتند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۱۶ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۰.48 درصد کمتر شده است. در حال 
حاضر 4۶.۵۶ درصد کل بازار ارزهای دیجیتــال در اختیار بیت کوین بوده که در 

یک روز ۰.۱8 درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 24 ساعت گذشته 28.۹8 میلیارد دلار است 
که ۱۰.۰۷ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر 2.28میلیارد دلار است که ۷.88 درصد از کل حجم 24 ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال است. حجم تمام سکه های پایدار اکنون 2۶.۶۶ میلیارد دلار است که 

۹۱.۹8 درصد از کل حجم 24 ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

کارگران آیفون ۳ بار افزایش پاداش گرفتند
بزرگترین کارخانه تولید آیفون در جهان که با مشکل استخدام و حفظ نیروی کار 
کافی روبروست، پاداش کارگران را عرض مدت یک ماه، سه بار افزایش داد. کارخانه 
ژنگژوی شرکت فاکســکان که به آیفون سیتی معروف اســت، آماده تولید انبوه 
آیفون ۱۵ می شود و برای ماندن کارگران در خط تولید به مدت حداقل سه ماه، 
مشوق های قابل توجهی عرضه می کند تا در دوره پرکار خود، از تکرار اختلالات 

بزرگ سال گذشته اجتناب کند.
کارخانه فاکســکان در ژنگژو، بزرگترین کارخانه تولید آیفون در جهان است که 
بیش از 2۰۰ هزار کارگر در آن مشغول به کار است و برآورد می شود 8۰ درصد از 
آیفون جهان را تولید می کند. اطمینان از ظرفیت کافی در طول تابستان و اجتناب 
از هر گونه مشکلی، برای این که اپل بتواند پاسخگوی تقاضا برای مدل های آیفون 

۱۵ باشد، حائز اهمیت است.
این کارخانه اواخر ســال میلادی گذشــته، به دنبال شــیوع کووید، با اختلال 
بزرگی روبرو شد. کارگران از کمبود غذا و دارو شکایت ردند و تعداد قابل توجهی 
تصمیم گرفتند از کارخانه خارج شــده و به شــهرهای خــود بازگردند. به نظر 
می رسد کارخانه فاکسکان در ژنگژو برای جذب و حفظ کارکنان کافی با مشکل 
مواجه است. آن طور که گزارش شده اســت، این شرکت در راستای آماده شدن 
 برای تولید انبوه آیفون ۱۵،  ســه بار در یک ماه پاداش هــای کارگران آیفون را 

افزایش داده است.
پاداش هایی که سال گذشته عرضه شدند، چندان موثر نبودند و به نظر می رسد 
همین وضعیت در ســال میلادی جاری وجود دارد. دو دور قبلی افزایش پاداش، 
تاثیری در مجاب کردن کارگران برای استخدام و ماندن در این کارخانه نداشت. 

بنابراین، فاکسکان پول بیشتری را به کارگران پیشنهاد کرد.
طبق پستی که از سوی گروه کسب و کار محصول دیجیتالی یکپارچه فاکسکان 
در وی چت منتشر شده اســت، از روز دوشنبه، کارمندان جدید برای حداقل ۹۰ 
روز کار در این کارخانه، حداکثر سه هزار یوان )424 دلار( پاداش دریافت خواهند 

کرد و 2۱ یوان دستمزد ساعتی خواهند داشت.
کارگران فعلی می توانند ۵۰۰ یوان پاداش ارجاعی را دریافت کنند. فاکسکان پیش 
از این، مزایای کارگران را دو بار در ماه جاری افزایش داده است. هر چند این رقم از 
نظر استانداردهای آمریکا، اندک محسوب می شود اما معادل یک ماه حقوق پایه 
اضافی یا بیش از ۳۰ درصد پاداش فردی است که به مدت سه ماه کار کرده است. 
این پاداش استخدام، معادل حدود یک هفته دستمزد هر کارگری است که به این 

کارخانه اضافه می شود.
بر اســاس گزارش پایگاه فناوری ۹to۵mac، پس از نگرانی هایی که نسبت به 
گسترش فعالیت فاکسکان در هند مطرح شــد، مدیرعامل این شرکت اخیرا به 
کارکنانش اطمینان داد فاکسکان برنامه ای برای ترک دومین پایگاه بزرگ خود 

در چنگدو ندارد.

اخبار

رئیــس صنــدوق نــوآوری 
گفت: تنها ۵ درصــد )4۰۰ 
شرکت دانش بنیان( در حوزه 
کشــاورزی و امنیت غذایی 
فعالیت می کنند و به اعتقاد 
من با توجه به ظرفیتی که داریم، عدد کمی محسوب می 

شود و فاصله زیاد است.
محمد صــادق خیاطیان در رویداد تبــادل فناوری در 
صنعت غذایی که در محل این صندوق برگزار شد، گفت: 
امر دانش بنیان چه در سطح مسولان کشور، چه در سطح 
جامعه نخبگان، صنعتگران و کارآفرینان دیگر یک امر 
تزیینی و لوکس تلقی نمی شود. دانش بنیانی در توسعه 
صنعتی و اقتصادی نقش بسیار مهمی دارد. و این باور تا 
حدود زیادی شکل گرفته که در واقع با کوشش فعالان 

این حوزه میسر شده است.
وی ادامه داد: شاهد پیشــرفت دانش بنیانی در صنایع 
مختلف کشور اعم از صنعت دارو فناوری اطلاعات و نفت 
و گاز هستیم و در بخش امنیت غذایی و کشاورزی نیز 
اتفاقات خوبی رخ داده و شاهد رشد و ارتقا آن هستیم. 
وی فعالیت شــرکت های دانش بنیان در حوزه امنیت 
غذایی را کم و محدود توصیف کرد و گفت: براســاس 
آمارها، تنها ۵ درصد )4۰۰ شرکت دانش بنیان( در حوزه 
کشاورزی و امنیت غذایی فعالیت می کنند و به اعتقاد 
من با توجه به ظرفیتی که داریم، عدد کمی محسوب می 

شود و فاصله زیاد است.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی بیان کرد: از طرفی 
دیگر موضوع امنیت غذایی موضوع راهبردی نه تنها برای 
کشور ما بلکه برای کشــورهای دنیا مطرح است و طبق 

گزارش های آینده پژوهی، امنیت غذایی یکی از چالش 
های بزرگ دنیا در سال های آینده پیش بینی می شود.

وی با بیان اینکه ظرفیت کشور در حوزه امنیت غذایی 
فوق العاده است، خاطرنشــان کرد: این ظرفیت شامل 
نیروی انسانی توانمند به خصوص در حوزه فعالیت های 
فناورانه و همچنین زیرســاخت های طبیعی در حوزه 
کشاورزی مربوط می شود. از طرفی شرایط آب و هوایی و 
اقلیمی مناسب، زمینه را برای توسعه فعالیت نوآورانه در 
زمینه امنیت غذایی فراهم می کند. خیاطیان افزود: در 
حال حاضر به واسطه حضور شرکت های توانمند و بزرگ 
خصوصی در حوزه صنعت غذایی، زمینه ای مناسب برای 
رقابت پذیری در صنعت غذایی هســتیم که می تواند 

نسبت به سایز حوزه ها الگو باشد.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به اینکه بازار 
بزرگ مصــرف داخلی و صادراتی فضا را برای توســعه 
فعالیت های صنعت غذایی ما فراهم می کند، گفت: این 
رویداد تلاش دارد یک به هم رسانی و فرهنگسازی برای 
ارتباط صنایع بزرگ با شرکت ها دانش بنیان ایجاد کند 
و هرچقدر این ارتباط بیشــتر شود، شاهد افزایش بهره 
وری و ارزش افزوده جدی در صنعت غدایی خواهیم بود 
و بومی سازی بســیاری از فناوری ها و توسعه صادرات 

اتفاق خواهد افتاد.
وی در پایان ضمن اعلام آمادگی برای توســعه ظرفیت 
ها در حوزه صنایع غذایی گفت: در حال حاضر صندوق 
نوآوری، طی سال های اخیر ۵۰۰ میلیارد تومان از دانش 
بنیان های صنعت غذایــی حمایت کرده که عدد کمی 
است اما انشــالله برنامه ریزی جدی تری برای افزایش 

ارائه خدمات خواهیم داشت.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی نیز گفت: ۶۳ 
شرکت دانش بنیان محصولات خود را در رویداد تبادل 
فناوری در صنعت غذایی به نمایش گذاشته اند. سیاوش 

ملکی فر در رویداد تبادل فناوری در صنعت غذایی که 
در محل این صندوق برگزار شد، اظهار کرد: امروز شاهد 
فعالیت 8 هزار و ۵۰۰ شرکت دانش بنیان در استان های 
مخالف هستیم. فروش این شرکت ها در سال ۱4۰۱ به 

بیش از 4۳۵ هزار میلیارد تومان رسیده است.
وی با اشاره به اینکه صندوق طی سال های اخیر بیش 
از ۳8 هزار میلیارد تومان به شــرکت های دانش بنیان 
خدمات ارائه داده اســت، گفت: در اولین رویداد تبادل 
فناوری در صنعت غذایی که در ســال ۹8 برگزار شد، 
۱82 تفاهم نامه به ارزش 4۳۱ میلیارد تومان منعقد شد 

و تعدادی هم به مرحله قرارداد رسید.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شــکوفایی بیان کرد: 
در نمایشگاه امروز، ۱۳ نیاز فناورانه از سمت 4 شرکت 
بزرگ صنعتی مطرح شده و ۶۳ شــرکت دانش بنیان 
دســتاوردهای خود را ارائه می دهند. تــا این لحظه ۳ 
قرارداد به ارزش ۵۵ میلیــارد تومان بین صنایع غذایی 

و شرکت ها منعقد شــده و همچنان انعقاد قرار دادها 
ادامه دارد.

در حاشیه رویداد تبادل فناوری در صنایع غذایی شرکت 
های دانش بنیــان در طبقه همکف صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی دســتاوردهای خود را ارائه خواهند کرد.
واحدهای صنعتی فعــال در صنایع غذایــی، نیازهای 
فناورانه خــود را مطرح و شــرکت های دانش بنیان نیز 
توانمندی های خود را برای رفع این نیازها اعلام خواهند 

کرد.
یکــی از خدمات صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی به 
شــرکت های دانش بنیان در زمینه توســعه بازار این 
شــرکت ها، برگزاری رویدادهای تبادل فناوری اســت 
و در ایــن رویدادها هدف به هم رســانی طرف عرضه به 
طرف تقاضا اســت.رویداد تبادل فناوری صنایع غذایی 
ســی وهفتمین رویداد تبادل فناوری است که صندوق 

نوآوری و شکوفایی برگزار می کند.

رئیس صندوق نوآوری اعلام کرد؛

حمایت ۵۰۰ میلیارد تومانی از دانش بنیان های صنعت غذا
News kasbokar@gmail.com

طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ســرقت 
کابل هــای مخابراتــی در برخی از روســتاها بالای 
۱۵ بــار رخ داده و در واقع این موضــوع تبدیل به یک 
رویه شده اســت. عیســی زارع پور - وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- پس از حضور در نشست کمیسیون 
صنایع و معادن اظهــار کرد: تعــدادی از نمایندگان 
در جلســه درباره وضعیت اینترنت در روســتا سوال 
داشــتند که ما مورد به مورد این ســوالات را بررسی 
کردیم و حتی از داخل جلســه با برخی از روســتاها 
 تماس گرفتــه و وضعیــت ارتباطــات روســتاها را 

جویا شدیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: از ابتدای دولت 
تاکنون بیش از 4۰۰۰ و ۱۰۰ روستای جدید به شبکه 
ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کردند 

که دسترسی این تعداد روستا در 2۰ ماه بی سابقه بوده 
است، حدود ۳ هزار روســتا باقی مانند که ان شاءالله 
امسال همه روستاهای بالای 2۰ خانوار به شبکه ملی 
اطلاعات و اینترنت پرسرعت  دسترسی پیدا می کنند 
و ما تا پایان سال هیچ روستایی بالای 2۰ خانواری که 

این امکان را نداشته باشند، نخواهیم داشت.
وی اضافه کرد: هرچند کار بسیار ســختی است زیرا 
روستاهای باقی مانده عمدتا روستاهای صعب العبور، 
دور افتاده و در مناطق کوهستانی هستند اما همکارانم 
در وزارت ارتباطات و اپراتورها اراده کردند و قول دادند 

که شبانه روز کار کنند تا این روستاها نیز تعیین تکلیف 
شــوند و همه مردم از نعمت اینترنت و شبکه برخودار 

شوند.
وزیر کابینه سیزدهم درباره دزدی کابل های مخابراتی 
توضیح داد: متاســفانه بخشــی از مراجعات مردمی و 
تماس هایی که با شماره ۱۹۵ گرفته می شوند مربوط به 
سرقت کابل های مخابراتی است زیرا مس ارزش و قیمت 
پیدا کرده است، راهکار ما برای این مشکل زمینی کردن 
کابل ها در روستاها و فیبر نوری است که ما در شهرها 
طرح فیبر نوری منازل کسب و کارها را دنبال می کنیم 

که عملا این مشکل را به صورت ریشه ای حل می کند 
زیرا فیبر نوری قیمت چندانــی ندارد البته هرچند در 
برخی مناطق از فیبر نوری استفاده شده اما از آنجا که 
برخی می پندارند که سیم مسی است، فیبر نوری هم 

مورد سرقت قرار می گیرد.
طبق اطلاعات ســایت خانه ملــت، وی تصریح کرد: 
بخش زیــادی از هزینه تعمیر و نگهــداری مربوط به 
همین سرقت ها اســت؛ در برخی از روســتاها بالای 
۱۵ بار این اتفاق رخ داده اســت به طــور مثال یکی از 
نمایندگان محترم از یکی از روســتاها تماس گرفتند 
و بیان کردند که ارتباط قطع شــده اســت که پس از 
بررسی مشــخص شــد که این بار ۱4 امین بار  است 
 که این اتفاق رخ می دهــد، در واقع این موضوع تبدیل 

به رویه شده است.

۶ شرکت دانش بنیان و خلاق ایرانی در حوزه پویانمایی 
با حمایت مرکــز تعاملات بین المللی علــم و فناوری 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در پاویون ایران در "نمایشگاه بازار محتوای 

جهانی" روسیه شرکت کردند.
پاویون پویانمایی ایران با حضور ۶ شرکت دانش بنیان 
و خلاق در حوزه پویا نمایی در نمایشگاه بازار محتوای 
جهانی )world conterc market( روســیه برپا 

شد. شــرکت های فعال در حوزه انیمیشن، با حمایت 
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان در نمایشگاه مسکو حاضر 

شدند.
در این رویداد شرکت ها ضمن شــبکه سازی و گفت 
و گو با پخش کننده ها و پلتفرم هــای نمایش آنلاین، 
زمینه ای گفت وگو با استودیوهای تولید کننده در حوزه 
پروژه های مشــترک برای آنها فراهم می شود. توسعه 

بازار شرکت ها از دیگر اهداف حضور شرکت های ایرانی 
در نمایشگاه بازار محتوای جهانی روسیه است.

براســاس گزارش از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، برگزاری جلســات 
مشــترک بــا شــرکت هایی از کشــورهای هنــد، 
روســیه و چیــن، کنفرانــس تولید مشــترک میان 
اســتودیوهای انیمیشــن ایران، هند، روسیه و چین 
و برپایــی کنفرانس مشــترک تولید اســتودیوهای 

 ایــران و کره از دیگــر برنامه های جنبــی این رویداد
 به شمار می رود.

همچنیــن کنفرانــس اختصاصــی در زمینــه ارائه 
ظرفیت های اســتودیوهای انیمیشن ایران در حاشیه 
نمایشگاه برگزار می شود. این دومین حضور ایران در 
پاویون رویداد مسکو است و برخی از شرکت هایی حاضر 
در رویداد اول، در رویــداد دوم موفق به عقد قرارداد با 

شرکت های پخش پویانمایی می شوند.

فراخوان دوم طرح دســتیار فناوری از ســوی وزارت 
علوم جهت اجرا در پارک های علم و فناوری اعلام شد 

و متقاضیان تا 2۶ خرداد برای ثبت نام فرصت دارند.
طرح حاضر تحت عنوان »طرح دســتیار فناوری« با 
راهبری و هدایت دو نهاد دانشــگاه و پارک های علم و 
فناوری در هر استان برنامه ریزی شده است. این طرح 
بر اســاس هدایت هدفمند آموزه های دانشجویان در 
راستای استفاده کاربردی و کسب تجربه عملی جهت 
شکل گیری دانشگاه جامعه محور، پاسخگو و کارآفرین 

و ایجاد انگیزه و حس امید و نشاط و القای تفکر آموزش 
پویا در دانشجویان و با هدف تربیت نیروی متخصص 
برای فعالیــت فناورانه و مهارت آموزی دانشــجویان 
مقاطع کاردانی، کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری 
تخصصی و شــرکت های فناور و دانش بنیان میزبانان 

دانشجویان متقاضی تنظیم و برنامه ریزی شده است.
این طرح در راســتای بهبود توانمندی دانشجویان در 
حال تحصیل و ارائه آموزش های مرتبط با کارآفرینی 
و کار تیمی بــه منظور توســعه همکاری های متقابل 

دانشــگاه و پارک، مهارت آموزی به دانشجویان جهت 
ورود به بازار کار، تقویت واحدهای فناور دانش بنیان با 
تأمین نیروی کار متخصص و ارتقای توان پاسخگویی 
دانشگاه به نیازهای جامعه تنظیم و برنامه ریزی شده 

است.
در این طرح دانشــجویان با ثبت نام در سامانه طرح و 
بر اساس قرارداد منعقده شــده یک دوره ۶ ماهه و در 
مجموع به مــدت ۳۰۰ ســاعت در واحدهای فناوری 
مستقر در پارک علم و فناوری مشغول به کار خواهند 

شد و پس از انجام ارزیابی، از حمایت های مالی این طرح 
برخوردار می شوند.

بازه ثبت نام در ایــن طرح از ۶ تا 2۶ خــرداد ۱4۰2 
تعیین شــده و در پایان دوره نیز گواهــی پایان دوره 
طرح دســتیار فناوری برای متقاضیان صادر می شود. 
لازم به ذکر اســت؛ علاقه مندان برای کسب اطلاعات 
بیشــتر و دریافت آئین نامه طرح به ســامانه دستیار 
 فناوری بــه آدرس www.parkintern.ir مراجعه 

نمایند.

معــاون علمــی رئیــس جمهور گفــت: امــروز که 
ایران به انــواع فناوری ها در حوزه  های کشــاورزی، 
دارو،تجهیزات پزشکی، فناوری اطلاعات و ارتباطات 
 دست یافته است می تواند شــریکی پایدار و توانا برای 

آفریقا باشد.
 به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیــان ریاســت جمهــوری، مراســم بزرگداشــت 
روز آفریقا با حضــور روح الله دهقانی معــاون علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیــس جمهوری و 
جمعــی از ســفرا و دیپلمات هــای آفریقایــی مقیم 
 ایران در مجموعــه دیپلماتیــک وزارت امور خارجه 

برگزار شد.
روح الله دهقانــی معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری در این مراسم با اشاره به 
اینکه دیدار با دوستان آفریقایی یادآور تلاش و پایداری 
ملت های آفریقایی برای گسســتن زنجیر بیدادگری 

است، گفت: امروز آفریقا نماد پیشرفت خواهی و تکاپو 
برای دستیابی به فردایی بهتر است. ۶۰ سال از موفقیت 
بزرگ بنانهادن سازمان وحدت آفریقا می گذرد و میراث 
داران این دستاورد ارزشمند، گرامیداشت آن را جشن 

گرفته اند.
وی افزود: ما امروز شــاهد کوشــش مدبرانــه آفریقا 
برای رقــم زدن دســتاوردهای بزرگ هســتیم که 
ایجاد منطقــه تجارت آزاد قــاره آفریقا یکــی از آنها 
اســت. این منطقه با جمعیت یک میلیارد و دویست 
 میلیون نفری خود نقشــی بــزرگ در تجارت جهانی 

آفریقا دارد.
دهقانی بــا بیــان اینکه جمهــوری اســلامی ایران 
با توجه به پیشــینه روابط خــود با آفریقــا خواهان 
ارتقای همکاری هــای اقتصادی، علمــی و فناورانه با 
ایــن منطقه اســتراتژیک اســت، اظهار داشــت: ما 
معتقدیم توانمندی ها و ظرفیت های ایــران و آفریقا 

مکمل یکدیگر اســت و در پیشــبرد اهداف مشترک 
 می توانیــم از فرصت هــای موجــود بیــش از پیش 

استفاده کنیم.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری، ادامه داد: در همین راســتا ســتاد 
آفریقا دیربازی اســت به ریاســت معاون اول رئیس 
جمهور تشــکیل شــده تــا بــا همکاری مشــترک 
روابط ایــران و آفریقــا را تحکیم و تعمیق بخشــد و 
 بین نیازها و امکانــات دو طرف رابطــه ای متعادل و 

همسو برقرار کند.
وی بــا تاکید بــر اینکه جمهــوری اســلامی ایران 
همواره به عنوان دوســتی دیرینــه در کنار ملت های 
آفریقایی ایستاده اســت، گفت: امروز که ایران به انواع 
فناوری های جدید و پیشــرفته در حوزه های مختلف 
نظیر کشــاورزی، دارو، تجهیزات پزشــکی، فناوری 
اطلاعــات و ارتباطات دســت یافته اســت می تواند 

شــریکی پایدار و توانا برای آفریقا باشــد. دهقانی با 
اشــاره به این نکته که بــا کمال افتخــار تجربیات و 
دســتاوردهای شــرکت های دانش بنیان خــود را در 
اختیار آفریقا قرار خواهیــم داد؛ از آمادگی جمهوری 
اســلامی ایران برای همکاری با دوستان آفریقایی در 
همه زمینه های اقتصادی، فناوری و صنعتی شــامل 
»صنایع کوچک و متوســط«، »معدن و زیر ساخت«، 
»تبادل اســتاد دانشــجو و محقق«، »آموزش نیروی 
انسانی«، »گردشگری ســلامت«، »خدمات پزشکی، 
کشاورزی و صنایع«، »آب«، »سدسازی«، »خدمات 
 فنی و مهندسی نفت و گاز« و دیگر زمینه های مشابه 

خبر داد.
وی تاکید کرد: جمهوری اســلامی ایران همچنانکه 
در گذشــته در کنار آفریقا بوده اســت این همراهی 
 را ادامه خواهد داد و ســربلندی آفریقا را ســربلندی 

خود می داند.

وزیر ارتباطات:

سرقت کابل های مخابراتی تبدیل به رویه شده است

حضور ۶ شرکت دانش بنیان ایرانی در نمایشگاه پویانمایی روسیه

فراخوان دوم طرح دستیار فناوری اعلام شد

آمادگی ایران برای همکاری با آفریقا در حوزه فناوری و اقتصادی

آخر
 کسب و کار
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سبکزندگي

كلمه كافي شــاپ هميشــه مفهوم 
مشــتركي را به ذهن نمــي آورد. اين 
واژه  ممكــن اســت در هــر منطقه 
جغرافيايي تعريف متفاوتي داشــته 
باشد يا اساســا هيچ تعريفي نداشته 
باشــد. اين مفهوم در تهران با مفاهيم مدرن كسب وكار گره 
خورده اســت اما در بسياري از شــهرهاي كوچك كشور-اگر 
نگوييم تمام شــهرهاي كوچك- كاركرد آن ناشناخته است 
زيرا يا چنين مكان هايي وجود ندارند يا در گوشــه اي پنهان 
هستند و طيف بســيار محدودي از افراد مشتري آن هستند.

در جاي جاي شهرهاي بزرگ مي توان نشاني از يك كافي شاپ 
ديد و افرادي كه در آن مشــغول ســرويس دهي به مشتريان 
متعدد هســتند. گاهي حتي در مركز شــهر كه محل تجمع 
آنهاست براي پيدا كردن ميز و صندلي خالي در يك كافه بايد 
چشم بگردانيد. حتي اصول كسب وكار در اين صنف تا جايي 
حرفه اي شده است كه مراكزي از جمله هتل هاي معتبر شهر 
براي جوانان متقاضي كه تعداد آنها كم هم نيســت دوره هاي 
آموزش كافه داري برگزار مي كنند تا گردانندگان كافي شاپ ها 
در ميدان مسابقه پيشرفت اين حرفه مدرن از رقبا عقب نمانند 

يا از چرخه حذف نشوند.
 بســياري از اين متقاضيان نيز به اميد اينكــه روزي صاحب 
كافه اي در گوشه دنجي شوند، آموزش مي بينند و برنامه ريزي 
مي كنند اما با كمي گشت وگذار و پرس و جو مي توان فهميد كه 
اين جريان در شهرهاي بزرگ جاري است و شهرهاي كوچك 
در توسعه كسب و كار مدرني چون كافه داري در محاق به سر 

مي برند. 
علاوه بر جو فرهنگي حاكم بر شــهرهاي كوچك كه به تجمع 
در كافه و شكل پاتوقي آن نگاه اخلاقي ندارند، شناخت كافي 
نسبت به آن در ميان اغلب جوانان وجود ندارد و چنين جايي 
را با مكاني كه كنار خيابان يك ليوان آبميوه مي فروشند، برابر 

مي دانند. 

ازقهوهخانهبهقهوهخانه
ميثم اســماعيلي، پژوهشــگر اماكن عمومي و تاريخي اهل 
كاشان به »كسب وكار« مي گويد: در گذشته قهوه خانه ها پاتوق 
بازاريان و حجره داراني بود كه در هنگام ظهر يا عصر و پس از 

كار براي گپ و گفت درباره اوضاع شــغلي و اجتماعي دور هم 
جمع مي شدند اما به تدريج كافه ها جاي آن را گرفتند و طيف 
بيشتري از افراد مشتري آن شــدند و امروز در مراكز تجاري و 
مناطق مركزي شهر كه محل رفت وآمد و قلب اداري و تجاري 
شهر اســت حضور پررنگي دارند اما در شهرهاي كوچك اين 
اتفاق نيفتاده اســت. كافه ها به طور گسترده تاسيس نشدند و 
قهوه خانه برجا ماندند با اين تفاوت كه امروز اغلب قهوه خانه ها 
نيز كاركرد پاتوقــي ندارند و مركزي براي توقف مســافران و 

رهگذران هستند. 

تجربهايازچندشهر
گشت وگذار در برخي شــهرهاي كوچك آذربايجان غربي به 
عنوان مسافر و نياز به وجود مكاني چون كافي شاپ براي ساعتي 
تامل ضرورت وجود اين مراكز را عيان مي كند. همچنين طبق 
مشاهده هاي نگارنده شهرهاي كوچك استان اصفهان نيز از اين 
قاعده مستثنا نيستند. در سفري يك روزه به شهر كاشان براي 
انجام كاري ضروري هنگام ظهر سراغ كافه را از جوانان اين شهر 

و از كسبه مراكز تجاري گرفتيم اما راه به جايي نبرديم. 
جواناني كه مورد سوال قرار گرفتند، از وجود چنين جايي اظهار 
بي اطلاعي كردند. حتي مفهوم كافي شاپ براي برخي از آنها واژه 
غريبي بود. مثلا يكي از آنها با تعجب و سادگي گويي اين واژه 
را پيش از اين نشنيده بود، گفت: »كافي شاپ براي چي؟« تنها 
يك نفر ما را به سمت مغازه اي راهنمايي كرد كه دستگاه هاي 
آبميوه گيري جلوي مغازه چيده شده و ليواني آبميوه به دست 

مشتري مي داد و جايي براي نشستن مشتري نداشت. 
تلاش در خيابان هاي اصلي اين شــهر براي پيدا كردن جايي 
براي ساعتي توقف و نوشيدن چاي بي فايده بود. در شهرهاي 
آذربايجان غربي نيز در مناطق مركزي شــهر كافي شاپ هايي 
وجود دارد كه بدون آشــنايي با اصول كافه داري به مشتريان 
سرويس مي دهند اما جايي براي توقف طولاني ندارند و بايد به 

سرعت نوشيدني خود را ميل كرده و محل را ترك كنيد. 

ظرفيتسرمايهگذاريبالاست
اسماعيلي مي گويد: فقدان كافي شاپ هاي مدرن در شهرهاي 
كوچك به معني فقدان سرمايه گذار يا مشتري نيست بلكه در 
شهرهاي كوچك نسبت به اين مراكز حساسيت عمومي وجود 

دارد. به همين دليل مجوز تاســيس كافه نيز داده نمي شود. 
ضمن اينكه در كاشان تعداد بسيار محدودي از جوانان مشتري 
كافه هســتند و كافه هاي اين شــهر با بافت تاريخي آن ادغام 

شده اند. 
از جمله كافه شازده و خانه تاريخي منوچهري ها. در اين كافه ها 
نمايشنامه خواني، گالري هنري و از اين دست فعاليت ها انجام 

مي شود. مديران اين كافه ها از كسب وكار و درآمد خود بسيار 
راضي هســتند اما مردم از وجود آنها بي اطلاعند و مشتريان 
خاص آن جوانان اهل هنر هستند كه يكديگر را مي شناسند. 
ضمن اينكه اين كافه ها در گوشــه اي از شــهر قرار دارند و در 

معرض ديد و شناخت عموم نيستند.
 در سطح شهر از وجود قهوه خانه ها نيز ديگر اثر چنداني نيست 

و آنها نيز اطراف باغ فين متمركز شده اند و مسافران مشتري 
آنها هستند. 

هنگام بازگشت از كاشان و در خنكي دلپذير منطقه، هنگام گذر 
از نزديكي تاسيسات پيشــرفته هسته اي كشور در بيابان هاي 
اســتان قم آنچه به ذهن مي رسد اين اســت كه ظرفيت هاي 
كسب وكار بسياري در شهرهاي كوچك كشور مهجور مانده اند. 

»کسبوکار«ازجايگاهمشاغلمدرنگزارشميدهد

غربتكافههادرشهرهايكوچک

نظام هاي ســلامت در دنيــا همواره به 
ســرعت درحال روزآمد كردن خدمات 
هســتند تا جايي كه خدمات به عنوان 
توليد ناخالص ســهم زيادي از اقتصاد 
سلامت را به خود اختصاص داده است 
كه بخشــي از آن كاهش هزينه هاي اقتصادي و رواني ناشــي از 
بيماري ها و از آن مهم تر افزايش اثربخشــي فرايند درمان است. 
گاهي اين خدمات به پيش از بيماري و به منزل افراد برمي گردد 
كه مهم ترين آن خودمراقبتي و پيشگيري از بروز بيماري است. 
فراگيري و ســرعت اصلاح خدمات نيز تاحدي اســت كه علوم 
مختلفي دست به دست هم داده اند تا علاوه بر بالا بردن كيفيت 
و اثر بخشي درمان، از هزينه هاي اضافي كاسته و به توليد ثروت 
كمك كنند و از اين رو علوم ميان رشــته اي زيادي نيز تاسيس 

شده اند. 
كارشـــناســان مــــي گــــويـنـد بيمارسـتان ها در هزاره سوم 
نگاه مكانيكي به فرايند درمان بيمار را تبديل به نگاه فرهنگي كرده 
و آگاهانه به تلاقي علوم روز با يكديگر براي دست يافتن به بالاترين 
ميزان اثربخشي درمان توجه دارند. تاسيس رشته جديدي به نام 
پزشك-انسان شناسي در كشورهاي توسعه يافته و فراگير شدن 
آن در زمان كوتاه نيز اين موضوع را تاييد مي كند. كمي پيش از 
اين فرايند به صورت همكاري پزشك و انسان شناس براي درمان 
بيمار بود ولي امروزه پزشك    -انسان شناسي به عنوان يك رشته 
مستقل و تربيت پزشكان متخصص مجهز به دانش انسان شناسي 
به بازار سلامت كشورهاي توسعه يافته ارائه شده است. در توصيف 
اين امكان جديد حوزه ســلامت مي توان گفت دانش جديد فهم 
فرهنگ و باور بيمار و شناخت خاستگاه زيستي او براي انتخاب 
روش هاي درماني اســت. دكتــر پيمان متيــن دانش آموخته 
پزشك-انسان شناســي به »كســب و كار« مي گويد: اين رشته 
يكي از جذاب ترين دانش هاي درحال تدريس در دانشــگاه هاي 
آمريكاست. اين رشته ابتدا در علوم انساني مورد توجه قرار گرفت. 
سپس با رشته پزشكي ادغام شد تا پزشكان به اين دانش مجهز 
شوند. نسل هاي جديد بيمارستان ها به ســرعت دانش مدرن و 
مرزهاي نوآوري را فتح مي كنند اما در ايران تنها به صورت 2واحد 

درسي به دانشجويان انسان شناسي عرضه مي شود. 
وي ادامه مي دهد: در سال 83 براي نخســتين بار، طرح ايجاد و 
به كارگيري اين رشته را به وزارت بهداشت ارائه دادم و طرحي از 
سرفصل هاي مورد نظر را نيز براي دانشگاه نوشتم اما هرگز مورد 
اعتنا و اجرا قرار نگرفت؛ درحالي كه تكيه به اين دانش در درمان 
بيماري ها مي تواند از هزينه ها كاسته و به ثروت بيفزايد. به گفته 
وي در اين نوع درمان، پزشــك با بيمار صميمي می شود و بستر 
فرهنگ و باورهاي وي را مي شناسد. تجربه به ما ثابت كرده است 
كه تكرار واژه »نخور« بــراي بيمار مقاومت ايجاد مي كند و باعث 
افزايش اثرات بيماري و افزايش هزينه ها مي شــود درحالي كه 

مي توان به شناخت ذائقه و باور به وي آموخت كه چكار كند. 

بيماريواحددرمانمتفاوتدارد
متين می افزايد: اغلب اوقات مي بينيد يــك دارو در بيماري اثر 

نمي گذارد؛ براي مثال قرص رانيتيدين دوره درمان 21روزه دارد 
درحالي كه ايرانيان در اين دوره درمان نمي شوند زيرا رانيتيدين 
را براي ايرانيان نساخته اند و اگر اين دانش وجود داشته باشد كه 
مردم هر منطقه با توجه به شــرايط زيســتي و فرهنگ غذايي و 
مصرفي چه شــرايطي دارند مي توان از هزينه هاي غيركاربردي 

صرف نظر و به اثربخشي درمان كمك كرد. 
با اين اوصاف مي توان پيش بيني كرد با نهادينه شدن اين روش در 
سيستم درماني، توليد كالا و دارو نيز به سمت تنوع و تخصصي تر 
شــدن پيش خواهد رفت. به گفته كارشناســان اكنون سيستم 
پزشكي در بيشــتر بيمارســتان هاي جهان به صورت مشخص 
از دستورالعـمل ها و مــوازيـــن و پروتكل هاي معين غير قابل 

انعطافي پيروي مي كنند. اين مدل و قالب از پيش تعيين شــده، 
بدون توجه به ويژگي هاي فــردي و اجتماعي بيمــاران، صرفاً 
سلامت آنها را به شــيوة مكانيكي در نظر می گيرد و زمينه هاي 
پيشين و پسين را بعد از اجراي پروتكل درماني ناديده مي انگارد. 
پس همواره با درصدي از خطا و شكست و انحراف سيستم درماني 
روبه رو مي شويم كه ســالانه هزينه هاي هنگفتي را براي جبران 
به نظام سلامت تحميل مي كند. اما با اســتقرار اين رويكرد نگاه 
سطحي و تك بعدي به پديده بيمار و بيمارستان عوض مي شود و 
زمينه هاي فرهنگي عاملی مهم در ارتقاي سطح سلامت و به هدف 
نشستن تلاش هاي تيم درمان مي شود.  متين مي گويد: در نظر 
داريم اين طرح را در بيمارستان هاي خصوصي كشور اجرا كنيم. 

اگر ضرورت آن درك شود و طرح در عمل معرفي شود مي توان به 
بازارهاي شغلي جديدي چشم دوخت. در 10سال اخير بيش از 30 
پيشنهاد از كشورهاي اروپايي و پيشنهادهاي زيادي از كشورهاي 
شرق آسيا براي انجام كار پژوهشــي در ايران داشتيم. اين نشان 
مي دهد كه دانش مذكور بازار بكري در ايران دارد و مي تواند بسيار 
سودآور باشد. در كشوري مثل دانمارك اين روش كاملا جا افتاده و 
در ايران كه تنوع اقوام، فرهنگ ها و شرايط زيستي زياد است جاي 
رشد زيادي دارد اما متاسفانه در كشور ما مانند آمريكا نظام پزشكي 
و سلامت به طور خشني به سمت پول مي رود و با وجود تبليغات، 
نگاه بلندمدتي به سودآور بودن و صرفه جويي  با روش هاي نوين 

نمي شود. 

پزشك-انسانشناســانمنتقدبهرهكشيمالياز
بيمارهستند

متين در واكنش به مصرف زده شدن جامعه و افزايش مصرف انواع 
دارو و مكمل دارويي و تبليغات وسيع در اين زمينه مي گويد: قرار 
نيست بيمار را وادار به مصرف كنيم. اين روش ترمز سرمايه داران 
دنيا براي بهره كشــي مالي از بيمار است به همين علت در اغلب 
كشورها نسبت به آن گارد وجود دارد. به هرحال، جايگاه پزشك-
انسان شناس در نسل هاي نوين بيمارستان هاي هزاره سوم درحال 
شكل گيري است و آن دسته از بيمارستان هايي كه اهميت اين 
موضوع را زودتر درك كرده باشــند، از توفيق بيشتري برخوردار 

خواهند شد. 

دگرگونياقتصادسلامتباگسترشعلومميانرشتهاي

پايپزشکانسانشناسبهبيمارستانهابازميشود
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هفته پيش رئيس ســازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخيــزداري از وجود 43هزار 
دام مازاد در مراتع خبر داد. پيش از آن 
نيز محمد اسماعيل نيا، عضو كميسيون 
كشاورزي مجلس واردات گوشت قرمز 
در سال 92 را 150هزار تن اعلام كرده بود. حال سوال اينجاست كه 
با وجود اين تعداد دام مازاد در كشور، چرا هنوز گوشت از كشورهاي 
ديگر وارد مي شود؟! براساس برنامه پنجم توسعه متوسط سرانه 
مصرف گوشت هر ايراني 13 كيلوگرم اســت كه به اين ترتيب 

گوشت قرمز مورد نياز سالانه كشور حدود 989هزار تن است. 
 اما رئيس اتحاديه دامداران گوشت مورد نياز را 821هزار تن 
مي داند و معتقد اســت اين مقدار از گوشت مورد نياز هرساله 
در كشور توليد مي شــود اما نمي تواند منجر به خودكفايي در 
اين محصول شــود. به علت قاچاق دام، از يك طرف دام هاي 
سالم از كشــور خارج و از طرف ديگر دام هاي بيمار از مرزهاي 
شرقي و جنوب شــرقي وارد مي شود. همچنين حضور دلالان 
و ســودجويان اثر مخربي بر بازار و توليد گوشت قرمز برجاي 
گذاشته است؛ آنها با نرخ ارز رسمي گوشت را كيلويي 10هزار 
تومان خريداري مي كنند و كيلويي 17تــا 18هزار تومان در 

داخل مي فروشند. 
در يك ســال اخير بازار گوشــت با روند رو به افزايشي روبه رو 
بوده است، افزايشي كه خيلي از مســئولان علت آن را كمبود 
گوشت عنوان مي كنند. مسئولان تنظيم بازار براي برون رفت 
از اين گراني اقدام به واردات گوشت از كشورهايي مثل استراليا 
و برزيل كردند. اين ماجرا آنقدر پيش رفت كه ديگر اين روزها 
گوشــت با قيمتي بين 28 تا 35 هزار تومان به ازاي هر كيلو، 

كالايي لوكس در سبد خريد خانوار به حساب مي آيد. 
رئيس اتحاديه دامداران در گفت وگو با »كســب و كار« يكي 
از علت هاي گراني گوشــت را قاچــاق دام زنــده و نارس در 
مرزهاي شرقي و غربي كشور مي داند و معتقد است: مسئولان 
تنظيم بازار رويكردي كوتاه مدت براي بهبود وضعيت دارند و 
سياســت هاي غلط برخي افراد غيرمتخصص شايد گرچه در 
كوتاه مدت باعث كاهش اندك قيمت گوشــت قرمز شود ولي 
ضربه اي به توليد و اشتغال اين بخش مي زند كه اثر مخربش را 

ديگر نمي توان به اين راحتي از بين برد. 
سعيد سلطاني با اشاره به خودكفايي گوشت قرمز كشور تا قبل 

از سال80 اظهار مي كند: تا سال  1380ايران در زمينه گوشت 
خودكفا بود ولي بعــد از آن براي توليد سوســيس و كالباس 
هرساله حدود 10هزار تن گوشت وارد كشور مي شد كه تدريجا 
بازار واردات گوشت به مذاق عده اي خيلي خوش و بازار رقابتي 

اش به وجود آمد و تدريجا عطش واردات آن بالا گرفت تا جايي 
كه اكنون حدود يك ششم گوشت مصرفي داخل از خارج وارد 

مي شود. 
وي  مي افزايد: اگر زنجيره توليد از ابتدا تا انتها دست توليد كننده 

باشد و دام هم به اندازه مصرف توليد شود، ديگر اين همه دام 
مازاد در مراتع نخواهيم داشت تا با اين بحران آب و خشكسالي 
مراتع، آنقدر دام از ظرفيت اراضي وجود داشته باشد كه ريشه 
گياه را هم بخورند و باعث بيابان زايي هر چه بيشــتر در كشور 

شوند. 
سلطاني درباره راهكار رســيدن به خودكفايي گوشت توضيح 
مي دهد: براي بهبود وضعيت بازار گوشــت لازم است دام هاي 
كم بازده مازاد در مراتع با لاشه كم وزن تر كشتار و به بازار عرضه 

شوند كه كمبود گوشت در بازار نداشته باشيم و مجبور به واردات 
نشويم.  رئيس اتحاديه دامداران ادامه مي دهد: در دامداري اصل 
افزايش بهره وري بايد جاي افزايش كميت را بگيرد. اگر تعداد 
دام ها كاهش يابد و به اندازه نياز كشور توليد دام داشته باشيم، با 
سرمايه گذاري متمركزتري مي توانيم كيفيت همان تعداد را بالا 

ببريم و وزن لاشه آنها را افزايش دهيم. 
وي بزرگ ترين مشكل كنوني دامداري را تامين علوفه مي داند 
و اضافه مي كند: در حال حاضر نهاده هاي خوراك هاي سبك 

دام بيشتر وارداتي است ولي علوفه چون بسيار پرحجم است 
واردات آن مقرون به صرفه نيســت. به همين دليل اگر تعداد 
دام ما كمتر باشد، با اين مقدار علوفه هم وزن 15كيلويي دام 
فعلي را مي توان تا 22كيلو بالا برد. اگر دام تا 22كيلو پروار شود، 
فراورده هاي بيشتري هم خواهد داشت و ديگر در بازار با كمبود 
گوشت قرمز مواجه نخواهيم شــد. در اين صورت ديگر نه تنها 
نيازي به هيچ گونه وارداتي در زمينه گوشت نخواهد بود بلكه 

ايران مي تواند تبديل به يك صادركننده گوشت شود. 

»کسب و کار« دلایل گرانی گوشت را بررسی کرد

افزایش قاچاق دام زنده ایرانی به همسایگان

کشاورزي

هدررفت محصولات از مرحلــه توليد تا 
عرضه معضل بزرگي در بخش كشاورزي 
است. طبق اعلام وزارت جهاد كشاورزي، 
سالانه 35 درصد از محصولات كشاورزي در 
فرآيند توليد و عرضه به شكل هاي مختلف 
به ضايعات تبديل مي شوند كه اين حجم مي تواند غذاي بيش از 15 
ميليون نفر را تامين كند. بخشي از اين ضايعات در بخش بار و حمل ونقل 
محصولات غذايي است اما بخش عمده اي از اين هدررفت در ميادين 
تره وبار اتفاق مي افتد. رئيس اتحاديه ميوه و سبزي عدم بسته بندي 
محصولات كشاورزي براي عرضه به مصرف كننده را مهم ترين عامل 
هدررفت اين محصولات در ميادين ميوه و تــره بار مي داند و معتقد 
است مي توان با تشويق بخش خصوصي براي سرمايه گذاري در صنايع 

تبديلي از اين هدررفت جلوگيري و اشتغال ايجاد كرد. 

   نياز به سرمايه گذاري بخش خصوصي
حســين مهاجران در گفت وگو بــا »كســب وكار« مي گويد: ما با 
بسته بندي مناســب محصولات توليدي كشاورزي بسيار موافقيم 
چرا كه اين اقدام به نفع كشاورزان و مصرف كنندگان است و علاوه 
بر اشتغال زايي، باعث خواهد شــد محصولات به صورت مكانيزه و 
باكيفيت بهتر به دست مصرف كننده برسد. اما اين فرايند مستلزم 
ســرمايه گذاري در بخش خصوصي اســت. وي مي افزايد: مشكل 
بســته بندي در كشــور فقط به بخش ميوه مربوط نمي شود بلكه 
در بســياري از بخش هاي خوراكي چون خرما، زعفران، سوهان و 
حتي توليدات صنايع غذايي شــركت هاي مختلف داخلي نيز اين 
معضل وجود داشــته و دارد كه حل آن مستلزم اختصاص اعتبار به 
اين بخش هاست. متاســفانه فقدان بسته بندي مناسب باعث شده 
محصولاتي مانند خرما با قيمت نازل به خارج از كشــور صادر و در 
كشورهايي چون انگليس و كشــورهاي آسياي ميانه با بسته بندي 

مدرن مجددا با قيمتي به مراتب بالاتر به ديگر نقاط صادر شود. 

   هدررفت هرچه بيشتر محصول گران تر
رئيس اتحاديه فروشــندگان ميوه و ســبزي معتقد است: ضايعات 
ميوه و سبزي ارتباط مستقيمي با افزايش قيمت اين نوع محصولات 
دارد، به طوري كه هر چه ضايعات بيشتر باشــد، قيمت ها نيز روز به 
روز افزايش مي يابد اما اگر با مديريت صحيح و به كارگيري شيوه هاي 
نوين بسته بندي هدررفت  كاهش يابد، به صورت تدريجي قيمت ها 
هم كاهش مي يابد و محصول مرغوب تري به دســت مصرف كننده 
مي رسد.  وي اظهار مي كند: اگر در زمينه عرضه محصول بسته بندي 
شده به مصرف كننده از لحاظ سايز و نوع و كيفيت محصول اطمينان 
دهيم، مصرف كننده هم ترجيح خواهد داد محصول باكيفيت  اما كمي 
گران تر را بخرد اما هيچ دورريزي نداشته باشد و درنهايت چون وزن 
خالص محصول تماما قابل مصرف است، از لحاظ اقتصادي هم برايش 
به صرفه تر خواهد بود.  رئيس اتحاديه بارفروشــان نيز در گفت وگو 
با »كســب و كار« با تاكيد بر اهميت وجود بسته بندي براي كاهش 
ضايعات محصولات غذايي عنوان مي كند: ضايعات محصولات غذايي 
در در مرحله اول در بخش بار اتفاق مي افتاد و بعد از آن مقدار زيادي در 
مرحله عرضه در ميادين و همچنين به دست مصرف كننده هدر مي رود. 

   نبود جعبه استاندار عامل اصلي ضايعات محصولات باغي
علي حاج فتحعلي نبود جعبه استاندارد را علت اصلي افزايش ضايعات 
محصولات باغي مي داند و معتقد است جعبه هايي كه براي بسته بندي 
محصولات باغي استفاده مي شــود يك اندازه نيست و همين عامل 
سبب مي شــود در زمان بارگيري، ميوه ها تحت فشار از بين برود و 
كيفيت آن نيز كاهش يابد.  وي مي افزايد: در بخش ميادين ميوه و تره 
بار هم بخش زيادي از محصولات به دليل عدم بسته بندي و فروش 
فله اي ضايع مي شود. براي جلوگيري از اين هدررفت بايد موسسه 

استاندارد اقدام به تعيين نوع سايز و درجه بندي محصول كند تا با 
جلب اطمينان مصرف كننده بتوان از اين ضربه اقتصادي به بخش 

كشاورزي جلوگيري به عمل آورد. 

   محصول بسته بندي؛ دورريز كمتر
فتحعلي با بيان اينكه عدم بسته بندي با كيفيت محصولات منجر به 
از دست دادن دسته اي از مشتريان مي شود، ادامه مي دهد: همين 
امر باعث شده مواد غذايي خارجي كه اغلب كيفيت مطلوب ندارند 

با بسته بندي چشم نواز به صورت انبوه به كشــور وارد و روانه بازار 
شود. ادامه اين روند به ضرر توليد كنندگان داخلي است. در صورت 
افزايش توان توليدي و به كارگيري تكنولوژي نوين در بسته بندي ها 
ما مي توانيم علاوه بر در دست گرفتن بازار داخلي به صادرات هم رو 
بياوريم و درآمد ارزي قابل توجهي در اين زمينه كسب كنيم.  وي در 
پاسخ به اين سوال كه بسته بندي محصولات افزايش قيمت را به دنبال 
خواهد داشــت، آيا اين باعث كاهش قدرت خريد مردم نمي شود؟ 
عنوان مي كند: با بررسي كمي دقيق تر متوجه خواهيم شد كه اين 

افزايش اندك قيمت به صرفه خواهد بود؛ به عنوان مثال در صورت 
بسته بندي محصولاتي چون سيب، انتقال آن به ميادين ميوه و تره 
بار با هزينه اي معادل 250 تومان صورت خواهد گرفت. اين در حالي 
است كه هم اكنون براي انتقال همين ميوه بدون بسته بندي به ميادين 
بايد كيلويي 130 تومان هزينه شود. به عبارت ديگر تنها با پرداخت 
هزينه اي معادل 120 تومان به ازاي هر كيلو ضمن جلوگيري از له 
شدن و خرابي محصولات، كالا با كيفيت مناسب تر و حداقل دورريز، 

روانه ميادين و به دست مصرف كننده خواهد رسيد. 

لزوم بسته بندي براي جلوگيري از هدررفت محصولات غذایي

ضایعات 35درصدي محصولات کشاورزي از توليد تا عرضه
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راه و 
شهرسازي

خانه هاي كلنگي با ديوارهاي شكم داده و 
سقف هاي ترك خورده، تهديدي براي امنيت 
شهروندان هستند اما همين مناظر نازيبا 
فرصتي براي رونق بخشيدن به چرخه بزرگي 
از كسب و كارهاي مرتبط با بخش مسكن را 
در دل خود پنهان كرده اند. بخش خصوصي مشتاق استفاده از اين فرصت 
است ولي مشكلاتي در اين كار وجود دارد كه فعاليت آنها را در اين حوزه به 
چالش مي كشد. بافت فرسوده در بيشتر مناطق نيازمند تخريب و نوسازي 
است اما در برخي مناطق كه اين بافت ارزش تاريخي دارد بايد بازآفريني 
شود و مورد مراقبت قرار گيرد. به گفته محمد سعيد ايزدي، مديرعامل 
شركت مادر تخصصي عمران و بهسازي شهري، تنها در شهر تهران 3 
هزار و 268 هكتار بافت فرسوده و 14 هزار هكتار بافت ناپايدار شناسايي 
شده است كه هماهنگي بين دستگاه هاي دولتي و شهرداري در تحقق 

برنامه هاي بهسازي و نوسازي اين بافت ها ضروري است. 

 مشــارکت حداکثري بخش خصوصي گره گشاي 
نوسازي 

 ايزدي در حالي از لــزوم هماهنگي بين دســتگاه هاي دولتي و 
شهرداري براي به ســازي و نوســازي بافت هاي فرسوده سخن 
مي گويد كه مهم ترين اقدام دولت در اين حــوزه اعطاي وام 30 
ميليون توماني به متقاضيان اســت اما اين وام دربرابر هزينه هاي 
نوســازي ناچيز است و مشــوق تاثيرگذاري محسوب نمي شود. 
ايرج رهبر، رئيس كانون سراسري انبوه سازان درباره چالش هاي 
بحث نوسازي بافت هاي فرسوده به »كسب و كار« گفت: نوسازي 
بافت هاي فرسوده طبق الگويي كه در پروژه نواب اتفاق افتاد بسيار 
زمان بر است و بهتر است دولت براي اين كار، مشاركت حداكثري 
بخش خصوصي را خواستار شود. وي در توضيح اين مطلب عنوان 
كرد: در پروژه نواب، شهرداري پيمانكار اصلي پروژه بود و همزمان 
كار مديريت بر تملك خانه هاي فرسوده و ساخت و سازواحدهاي 
مسكوني را به عهده داشــت. اين كار عظيم اگر به عهده دولت يا 
شهرداري باشد، در پيچ و خم مقررات و كاغذ بازي هاي دستگاه هاي 
دولتي و شــهرداري ها دچار وقفه هاي طولاني مي شود. طولاني 
شدن روند اجراي پروژه هايي مثل نوســازي بافت هاي فرسوده 
كه زندگي اقشــار مردم را تحت تاثير قــرار مي دهد ضمن ايجاد 
 مشكلات جانبي فراوان، صرفه اقتصادي آن پروژه را از بين مي برد. 

 اجراي نوسازي و موانع فني و حقوقي
رئيس كانون سراسري انبوه سازان درباره مشكلات خاص نوسازي 

بافت هاي فرسوده گفت: بزرگ ترين مشكل نوسازي، تملك اراضي 
بافت هاي فرسوده است زيرا اين املاك عمدتا متعلق به افراد فوت 
كرده با ورثه متعدد است كه موضوع تملك را با چالش هاي حقوقي 
مواجه مي كند. مشكل ديگر اين است كه بيشتر مالكان بافت هاي 
فرسوده افراد سالخورده اي هستند كه به دليل افزايش سن در برابر 
تغيير مقاومت مي كنند و به ســادگي به نوسازي يا تجميع ملك 
خود رضايت نمي دهند. رهبر همچنين با اشاره به برخي مشكلات 
فني و اجرايي نوسازي بافت هاي فرسوده گفت: بافت هاي فرسوده 
عمدتا در محله هايي واقع شــده اند كه معابر و كوچه هاي باريكي 
دارند و همين موضوع كار تخريب و انتقال مصالح را با دشواري هايي 
روبرو مي كند. بســياري از اين بناهاي كلنگي متراژ پاييني دارند 
 و اگر تجميع نشــوند ســرمايه گذاري در آنها براي ســازندگان 

صرفه ندارد. 

دولت در نوسازي از شهرداري عقب تر است
شهرداري تسهيلات خوبي براي نوسازي خانه هاي فرسوده در نظر 
گرفته اما دولت هنوز برنامه مدون و جامعي براي نوسازي بافت فرسوده 
ارائه نكرده است. محمد علي پورشيرازي، رئيس انجمن شركت هاي 
ساختماني با بيان اين مطلب افزود: اگر دولت در اين زمينه اهتمام 
بيشتري داشته باشد و مشوق ها و تسهيلاتي براي فعال تر شدن بخش 
خصوصي در نوسازي بافت هاي فرســوده تصويب كند، با توجه به 
اشتياق بخش خصوصي براي مشاركت در پروژه هاي نوسازي، شاهد 
تحول بزرگي در اين بخش خواهيم بود. وي ادامه داد: شهرداري براي 
تجميع دو واحد مسكوني كلنگي تا 50 درصد، و براي تجميع 3 واحد 
تا 70 درصد در نرخ تراكم و ساير عوارض تخفيف قائل مي شود. اگر 
مالكين 4 واحد مسكوني واقع در محدوده بافت فرسوده با هم تجميع 
كنند هزينه تراكم و ساير عوارض آنها تقريبا به صفر مي رسد. هزينه 
عوارض و تراكم شهرداري بخش مهمي از هزينه هاي ساختمان سازي 
است و تخفيف شهرداري مشوق تاثيرگذاري در اين بخش محسوب 
مي شود. پور شيرازي با اشاره به تمايل شركت هاي بخش خصوصي 
براي فعاليت در نوسازي بافت هاي فرســوده گفت: دولت مي تواند 
بخش خصوصي را با معافيت هاي مالياتي، تسهيلات با نرخ پايين و 
 مشوق هاي ديگر به ســرمايه گذاري در نوسازي بافت هاي فرسوده 

تشويق كند. 

 سازندگان خرد مشتاق مشارکت در نوسازي خانه هاي 
کلنگي

مشــاركت در نوســازي بافت هاي فرســوده براي ساختمان 

سازهايي كه توان مالي متوســطي دارند بسيار به صرفه است 
و بــا وجود مشــكلاتي كــه كار ساختمان ســازي در مناطق 
مركزي و جنوبي شــهر دارد، آنها تمايل فراوانــي به اين كار 
دارند. هاشــم آذري يكي از فعالان ســاخت وســاز كه تجربه 
مشركت در نوســازي بافت هاي فرســوده را دارد با بيان اين 
مطلب افزود: راضي كردن مالكان خانه هاي كلنگي و همســو 
كردن خواسته ها و منافع آنها سخت اســت اما تخفيف تراكم 

و همــكاري خوبي كــه شــهرداري در نوســازي بافت هاي 
 فرســوده با ســازندگان انجــام مي دهد تمايل به مشــاركت 

را بالا مي برد. 
سازندگان ديگري هم كه تجربه مشاركت در نوسازي خانه هاي 
فرســوده داشــتند و در تدوين اين گزارش بــا آنها گفت وگو 
كرديم گفته هاي اين فعال ساختماني را تاييد كردند. به گفته 
اين فعال ساختماني ســود مشاركت در نوســازي خانه هاي 

مســكوني كلنگي با توجه به متراژ زمين و تعــداد ملك هاي 
تجميع شــده متفاوت اســت اما به طور متوسط اين مشاركت 
حدود 30 درصد به سود ســازندگان تمام مي شــود. مالكان 
نيز علاوه بــر اينكه از واحدي نوســاز با پاركينــگ برخوردار 
مي شــوند بســته به متراژ ملكشــان واحدهاي بيشــتر و در 
 برخي موارد مبلغــي به عنوان جايزه مشــاركت از ســازنده 

دريافت مي كنند. 

گزارش »كسب و كار« از چالش هاي بهينه سازي واحد هاي مسكوني ناپايدار 

اشتياق بخش خصوصي به مشاركت در نوسازي بافت فرسوده

ساختمان هايي كه براي نوسازي بايد 
تخريب شــوند در نگاه حرفه اي هاي 
بازار دارايي محسوب مي شوند و ثروتي 
كه ميان آوارهاي اين ســاختمان ها 
نهفته است نه تنها هزينه هاي تخريب 

را پوشش مي دهد بلكه براي فعالان اين صنف سودآور است.
افــرادي كــه در كار تخريب حرفه اي مي شــوند عــلاوه بر 
دستمزدي كه مي گيرند، در خريد و فروش آهن آلات و ديگر 

محصولات تخريب هم مشاركت مي كنند. 

 هزينه تخريب از طبقه اي 1/5 تا 3 ميليون
ســاختمان هايي كه در كشــور ما به قصد نوســازي تخريب 
مي شــوند اغلب اســكلت فلزي و در بعضي موارد اســكلت 
بتني هستند. عباس حســني، تخريب چي تجربي ساختمان 
 كــه در اين كار ســابقه 9 ســاله دارد با بيان ايــن مطلب به 
»كســب و كار«، گفت: تخريب ســاختمان هاي كلنگي هم 

قسمتي از كار ماست كه كار تخريب آنها ساده تر است. 
قرارداد ما با كارفرمــا يا مالك به اين صورت اســت كه براي 
تخريب هر طبقه بسته به متراژ بنا و اينكه ساختمان اسكلت 

فلزي، بتني يا كلنگي باشد مبلغي پيشنهاد مي كنيم. 
اين مبلغ براي ساختمان هاي اسكلت فلزي و كلنگي براي هر طبقه 
بين 1/5 تا 2 ميليون تومان و براي ساختمان هاي اسكلت بتني كه 

تخريب آنها سخت تر است 2/5 تا 3 ميليون تومان است. 

 چكش باد روزي 100 هــزار تومان، بيل مكانيكي 
روزي 5 ميليون تومان

جعفر داداشــي، تخريب چي ديگري اســت كه دستمزد يك 
كارگر ماهــر وارد به كار با چكش بــادي را روزانه 80 تا 100 

هزارتومان اعلام كرد. 
به گفته وي دربــاره تخريب هايي كه با بيــل مكانيكي انجام 
مي شود صاحب بيل مكانيكي كه معمولا اپراتوري آن را هم به 
عهده دارد بسته به استحكام ساختمان و سختي و آساني كار از 
شيفتي 3  تا5 ميليون تومان دريافت مي كنند. هر شيفت كار 

بيل مكانيكي 6 ساعت است. 

آوار ساختمان پول نقد است
نوع ديگر قراردادها به اين شكل است كه آوار حاصل از تخريب 
ساختمان را يكجا مي خريم و بعد از تخريب، آهن آلات و مصالح 
حاصل از تخريب را بــه جاي هزينه ها و دســتمزد خودمان 

برمي داريم.
 داداشي با بيان اين مطلب، ادامه داد: آوار ساختمان پول نقد 
است و تخريب چي كه شم تجارت داشته باشد و ارزياب خوبي 
هم باشد با نگاه به يك ساختمان مي فهمد چقدر آهن و آجر از 
اين ساختمان مي تواند بيرون بكشد. هر كيلو آهن ضايعاتي تا 
1300 تومان قيمت دارد و گاهي فروش موتورخانه ساختمان 
هم ســود خوبي نصيب تخريب چي مي كند.  بــه گفته وي 

تخريب چي هايي كه شم اقتصادي خوبي دارند در برخي موارد 
ساختمان را 5 ميليون تومان خريده اند و بعد از تخريب فقط 

آهن آلات آن را 20 ميليون تومان فروخته اند. 

 تخريب علمي طبق دستورالعمل هاي استاندارد
يعقوب حيدري كيا از جمله افرادي است كه در شركت تحت 
مديريت خود كار تخريب را به صورت علمي انجام مي دهد. وي 
درباره جزئيات عمليات تخريب به »كســب و كار« گفت: كار 
با ارزيابي بنا آغاز مي شــود تا روش و برنامه لازم براي تخريب 

توسط مهندسان تنظيم شود. 
در مرحله بعد قرارداد تخريب بين كارفرما و شركت منعقد مي شود. 
در قرارداد مذكور نكات اساسي از جمله مدت تخريب، دستمزد 
و تعهدات دوجانبه اي كه طرفين درباره دســتور كار و ايمني و 

ساير موارد دارند، مدنظر قرار مي گيرد.  بعد از آن وارد فاز اجرايي 
مي شويم كه نخستين كار در اين مرحله انجام عمليات مقدماتي و 
آماده سازي است. اين عمليات شامل يك دستورالعمل 26 ماده اي 
است كه مو به مو بايد اجرا شود. مثلا در ماده اول اين دستورالعمل 
آمده است: قبل از شروع كار بررسي هاي مهندسي براي تعيين 
شرايط كف ها، ديوارها، چارچوب ها و اسكلت و امكان خراب شدن 

غيرمترقبه بخش هاي ساختمان انجام شود. 

ارزش جان انســان ها علت تفاوت هزينه تخريب 
علمي و تجربي 

ايــن كارشــناس تخريــب ســاختمان ادامــه داد: در مرحله 
 بعــد كار تخريــب بــا رعايــت تمام اصــول مهندســي و 
موارد  ايمني آغاز و تــا انتها با نظارت دقيــق پيمانكار انجام 

مي شود. وي با اشــاره به ســخت گيرانه بودن دستورالعمل 
تخريب در شــركت هايي كه اين كار را با نــگاه علمي انجام 
مي دهند، گفت: اين دســتورالعمل ها طبق اســتانداردهاي 
جهاني مورد تاييد سازمان نظام مهندسي كشور تهيه شده اند 
و با اجراي آنها شاهد بروز اتفاقات تلخي كه در اثر تخريب هاي 

غير اصولي به وقوع مي پيوندد، نخواهيم بود. 
حيدري كيا علت عدم اســتقبال از تخريــب علمي و صنعتي 
را تفاوت هزينه هاي ايــن روش با تخريب ســنتي و تجربي 
عنوان كرد و افزود: افــراد متخصصي كه يك تخريب علمي را 
برنامه ريزي، اجرا و نظارت مي كنند دستمزد بالاتري از افرادي 
كه به صورت تجربي اين كار را انجام مي دهند، طلب مي كنند. 
متاسفانه اغلب كارفرماها و سازندگان در كشور ما هم افراد غير 
متخصصي هستند كه كار ساختمان ســازي را تنها از دريچه 

سود مي نگرند در حالي كه تفاوت هزينه هاي تخريب علمي و 
سنتي گاه به اندازه جان چندين انسان ارزش دارد. 

 ديدگاه کارشناس
محمدرضا اسدي، كارشناس معاونت فني و عمراني شهرداري 
تهران كه سابقه سرپرستي عمليات تخريب پل كن به صورت 
علمي را در كارنامه دارد، بســياري از تخريب هاي انجام شده 
در كشــور را  غير استاندارد دانســت و گفت: صدمات مالي و 
جاني فراواني كــه تخريب هاي غير اصولي در كشــور ايجاد 
مي كند فراوان است و براي جلوگيري از تكرار اين مشكلات، 
تخريب چي هاي تجربي بايد تشكل هاي صنفي تشكيل دهند 
و ضمن ديدن دوره هاي آموزشي، كار آنها توسط كارشناسان 

ذي صلاح تحت نظارت قرار گيرد. 

گزارش »كسب و كار« از روش هاي تجربي و علمي تخريب ساختمان

درآمد ميليوني تخريب و آوار 
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« 
است كه اعضاي كانال دست نوشــته هاي خود را براي انتشار در 
كانال مي فرستند. در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه 
خواهيم شد. در صورت علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين 

كانال بفرستيد.

دلتنگی
  سمانه عاطف درخشان

دلتنگي هايم را 
مي سپارم به دست باد

تا برايت بياورد
نمي دانم چرا اين روز ها باد نمي وزد؟

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

اينترنت دنياي امروز را دگرگون كرده است و كسب وكار 
و تجارت نيز از اين قاعده مستثنا نيست. امروزه مي توان 
با صرف هزينه اي نسبتا اندك، كسب وكاري را راه اندازي 
كرد و حتي بدون فروشــگاه و محلي فيزيكي، به درآمد 
قابل توجهي دست يافت، ولي چه روش هايي براي تجارت 
آنلاين وجود دارد و براي انتخاب مدل هاي كســب وكار 
اينترنتي با چه گزينه هايي روبه رو هستيم؟ اين پرسشي 

است كه در ادامه به پاسخ آن مي پردازيم. 

 مدل كسب وكار شما چيست؟
مدل هاي كسب وكار اينترنتي اصلي موجود عبارت است از: 
۱. فروش محصول ، ۲. فروش خدمــات ، ۳. فروش محصول 

اطلاعاتي

 فروش محصول به صورت آنلاين
فروش محصول: احتمالا اين نخستين مدلي است كه به 
ذهن هر فرد مي رسد؛ براي اين كار بايد محصولي فيزيكي 
و قابل ارسال توليد كنيد و آن را به صورت آنلاين به فروش 
برســانيد. براي فروش محصول نيز مي توانيد از فروشگاه 
اينترنتي خودتان استفاده كنيد، آن را در يكي از سايت هاي 
حراج عرضه كنيد يا به عنوان فروشــنده شخص ثالث، 

محصول خود را در بازاري آنلاين به فروش برسانيد. 

 مزيت هاي فروش محصولات به صورت آنلاين
فروش آنلاين محصولات مزيت هاي فراواني دارد. نخست 
اينكه مشتريان مي توانند محصولات شــما را مشاهده و 
بررسي كنند، بدون اينكه مجبور باشند به فروشگاه شما 
بيايند. به علاوه مشتري ها مي توانند تمام گزينه هاي موجود 
مانند نظرات ساير مشتريان، فهرست مواد تشكيل دهنده و 

دستورالعمل ها يا كاربردهاي مربوطه را مشاهده كنند. 

 اشكالات فروش محصولات به صورت آنلاين
شما بايد چيزي را توليد، آن را انبار و سپس ارسال كنيد. 
ممكن است كالاهاي فيزيكي خراب شوند و توليد، انبار 
كردن و ارسال آنها نيز كار وقت گيري است. پس از ارسال نيز 
مشكل كالاهاي مرجوعي پيش مي آيد. كنترل موجودي 
كالاهاي فيزيكي، چالش بزرگي است. اگر كالاي زيادي 
توليد كنيد و كالاهاي تان خراب شــود، ضرر مي كنيد. 

اگر خيلي كــم توليد كنيد و 
موجودي تان تمام 

 ، د شــو

فروش هاي بالقوه تان و شايد مشتري هاي خود را از دست 
بدهيد كه براي تامين كالاي خود، به ســراغ منبع مورد 

اطمينان تري مي روند. 

 فروش خدمات به صورت آنلاين
خدمات را به خوبي مي توان به صــورت آنلاين، خريد و 
فروش كــرد. دو روش اصلي فــروش اينترنتي خدمات 

عبارت است از: 
۱. استفاده از وب سايت به عنوان ابزار فروش: در اين روش، 
كسب وكاري آفلاين، از وب ســايت خود به عنوان ابزاري 
براي فروش خدماتي استفاده مي كند كه به صورت آفلاين 

ارائه مي شود. 
۲. استفاده از وب  ســايت به عنوان ويترين: در اين روش، 
خدمات به صورت اينترنتي به فروش مي رسند و عرضه 

مي شوند. 

 مزيت هاي فروش اينترنتي خدمات
جذب مشتري از طريق وب سايتي كه به خوبي طراحي 
و براي آن تبليغات شده، بسيار كم هزينه تر از استفاده از 
روش هاي سنتي و آفلاين است. در اين روش، مشتريان 
اطلاعات زيادي درباره محصول شما دريافت مي كنند و 
مجبور نيستند براي بررسي گزينه هاي موجود به محل 
شما بيايند. هميشه وب سايت هايي كه به خوبي طراحي 
شده اند و داراي محتواي زيادي هستند، عملكرد بهتري 
از رقباي ضعيف تر دارند. صرف نظر از اينكه وب سايت شما 
بروشوري براي كسب وكارتان باشد يا ويتريني براي نمايش 
محصولات و خدمات شما، راه اندازي اين مدل كسب وكار، 
سريع تر و آسان تر از فروش محصولات و خدمات به صورت 

سنتي است. 

 اشكالات فروش اينترنتي خدمات
در اين مدل كسب وكار اينترنتي، سطح 

بالايي از رقابت وجود دارد، به ويژه 
براي كلمات كليدي خاص. 

بــراي مثال، اگر شــما 
لوله كشي در تهران 

باشيد، به سختي مي توانيد در نتايج جستجو براي كلمه 
كليدي »لوله كش تهران«، در رتبه بالايي قرار بگيريد، زيرا 
با جستجوي اين كلمه كليدي در گوگل، بيش از صدها هزار 
نتيجه نمايش داده مي شود. به همين دليل، بايد به دنبال 
استفاده از طرح بازاريابي محتواي تهاجمي باشيد. از آنجا 
كه به طور كلي، فرصت ايجاد رابطه اي حضوري با مشتري 
را نمي يابيد، ايجاد وبلاگي جذاب همراه با نمايش ويدئو، 
نقش مهمي در اين مدل كسب وكار اينترنتي ايفا مي كند. 

 فروش اطلاعات به صورت آنلاين
معمولا طراحان مرتبط با ســبك زندگــي و بازاريابان 
اينترنتي، اين مدل كسب وكار را انتخاب مي كنند. به طور 
معمول، در زمان فروش محصولات يا خدمات، تنگنايي 
به وجود مي آيد؛ اغلب صاحبان كســب وكار، حداكثر تا 
ميزان محدودي فــروش دارند و بدون ايجــاد تغيير در 
كسب وكارشان نمي توانند ميزان فروش خود را افزايش 
دهند، ولي درباره محصولات اطلاعاتي، چنين محدوديتي 
وجود نــدارد و تنها عامل محدودكننــده ميزان فروش، 
ظرفيت سرور ميزبان وب شماست.در اين روش، محصولات 
منحصرا به صورت الكترونيكي و خودكار عرضه مي شوند. 
پرداخت ها و صدور صورت حساب ها نيز به صورت خودكار 
و توســط ســبد خريد و دروازه پرداخت انجام مي شود و 
محدوديتي در تعداد تراكنش هايي كه در طول شبانه روز 

پردازش مي شود، وجود ندارد. 
فروش اطلاعات را مي توان به دو دسته تقسيم كرد: 

۱. فروش اطلاعات قابل دانلود: رايج ترين محصول قابل 
دانلود، كتاب الكترونيك اســت و در قيمت هاي گوناگوني 
عرضه مي شود. ساير محصولات قابل دانلود، شامل فايل هاي 

صوتي )MP3(، ويدئويي )MP4( و متني است. 
۲. دريافت حق عضويت در وب سايت ها: برخي 
وب ســايت ها، خدماتي شامل 
امكان دسترسي به روزنامه، 
مجله يا مقــالات را ارائه 
مي دهنــد و برخي نيز 
وب ســايت هايي 
كامــل با 

فايل هاي ويدئويي و صوتي و انجمن هايي تعاملي هستند 
و براي استفاده از تمام خدمات آنها بايد در آن وب سايت ها 
عضو شويد. اين وب ســايت ها معمولا به صورت ماهانه يا 
سالانه، مبلغي را به عنوان حق عضويت دريافت مي كنند. 
گاهي اين وب سايت ها به صورت خودكار، مقدار معيني 
مطلب و محتوا )مانند درس هايي از دوره اي آموزشي( را 
در طول دوره زماني معيني به هر يــك از اعضاي جديد 

ارائه مي دهند. 

 مزيت هاي فروش اينترنتي اطلاعات
مدلي كه بسياري از فروشــندگان اين خدمات آنلاين، 
براي ارائه اطلاعات مداوم از آن استفاده مي كنند، مدلي 
از صــدور صورت حســاب هاي دوره اي اســت. با صدور 
صورت حساب هاي ماهانه يا ســالانه، براي دستيابي به 
موفقيت، به تعداد بسيار كمتري از مشتريان نياز خواهيد 
داشت. در اين مدل كســب وكار اينترنتي، پس از ايجاد 
محصول، براي تعمير و نگهداري سيستم به زمان بسيار 
اندكي نياز داريد. از آنجا كه اين مدل مقياس پذير است، 
به راحتي مي توانيد بدون مواجهه با دشواري هاي رايج در 
كسب وكارهاي فروش محصولات و خدمات به تعداد زيادي 

از خريداران خدمات ارائه دهيد. 

  مدل كسب وكار اينترنتي انتخابي شما چيست؟
بياييد به مثال دســتور پخت مايع ماكاروني خوشــمزه 
برگرديم. چه مدل كسب وكاري را براي عرضه آن انتخاب 
خواهيد كرد؟فروش محصول: شما مي توانيد مايع ماكاروني 
خوشمزه خود را در حجم بالايي توليد، بسته بندي و انبار 

و به دوستداران ماكاروني در سراسر كشور ارسال كنيد. 
فروش خدمات: دســتور پخت ويژه شما مي تواند در يك 
شركت تهيه غذاي ايتاليايي مورد استفاده قرار بگيرد يا 
مي توانيد با استفاده از وب سايتي كه به صورت بروشوري 
براي كسب وكار تهيه غذاي شما عمل مي كند، براي آن 
بازاريابي كنيد يا به رستوران ها، خدمات آموزش داخلي 
ارائه دهيد. فروش محصول اطلاعاتي: اين روش، ساده ترين 
گزينه است. مي توانيد كتاب الكترونيكي ساده اي بنويسيد 
و در آن، روش پخت و مواد تشكيل دهنده مايع ماكاروني 

خود را توضيح دهيد. 
thebalance.Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

آشنايي با مدل هاي كسب وكار اينترنتي

 Communal( بازاريابي همگاني
Marketing( چيست؟

به جذب افكار عمومي در راستاي ترويج كمپين 
 Communal( بازاريابي، بازاريابي همگاني
Marketing( می گويند. به عبارت ديگر يكي 
ديگر از اركان بسيار اساســي بازاريابي جديد 
داشتن فرهنگ و بينش بازار در تمامي سطوح 
سازمان است. بازاريابی همگاني يعني مشاركت 
و درگير شدن كل سازمان در شناسايي سيستم 
بازار شامل خريداران، رقبا، محيط ها، فرصت ها، 
روندها و شناساندن سازمان و محصولات آن به 
جامعه. بازاريابی همگاني باعث مي شود شركت 
محصول خود را بهتر و با ضايعات كمتر عرضه 
كنــد. بازاريابی همگاني به معنــاي گرايش و 
تمايل به بازار و افراد و مشــتري باوري است و 
به اين دليل در بازاريابي جديــد اهميت دارد 
كه مي تواند اطلاعات گوناگون بازار را از طريق 
هر يك از كاركنان كسب كند و مورد استفاده 
قرار دهد. به عبارت ديگر بازاريابی همگاني يك 
فرهنگ، باور و مشاركت بوده و وسيله اي است 
براي روان شدن و بهتر انجام گرفتن بازاريابي 
شركت. اين مهم پايه و مبناي مديريت كيفيت 
فراگير يا جامع است. بازاريابی همگاني يعني 
ايجاد جو و فضايي انگيزه بخــش، هدفمند و 
بازارگرا در تمامي سطوح و در تمامي افراد كه 
زمينه ساز كيفيت گرايي است نه كنترل كيفيت. 
در واقع به دنبال بازاريابی همگاني اســت كه 
كيفيت گرايي همگاني و آگاهانه مطرح مي شود. 
كيفيت گرايي زاييده فكر و كار انسان هايي است 
كه مشــتري باوري و بازاريابی در آنها شــكوفا 
شده است. از پيوند بازارگرايي و كيفيت گرايي 
رضايت شركت و مشتري امكان پذير مي شود. 
تنها سازمان هايي قادر به جلب رضايت مشتري 
هستند كه فرهنگ مشتري مدار در نگاه سازمان 
و كل نيروها نهادينه شده باشد. به عبارت ديگر 
هر فرد و واحد خود را موظف به شناسايي و درك 
نيازهاي مشتريان خود و سپس پاسخگويي به 
نياز درك شــده مي داند. بدين ترتيب مي توان 
بازاريابي همگاني را جايگزيني مناســب براي 

واحد بازاريابي مستقل دانست. 
www. modir. biz

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

 )Multi-skills( داشــتن  كاركنان  چندمهارته
براي  هر مدير و به طور كلي  براي  هر سيستم  يك  
مزيت بزرگ محسوب مي شــود. وجود اين افراد 
در هر مجموعــه اي  مي تواند موجب تســهيل  و 
تسريع  در امور و صرفه جويي  در زمان  و حتي  در 

منابع  شود. 
يكي از راه هاي تربيت اينگونه كارمندان، چرخش 
شغلي )job rotation( است. يعني افراد را در 
مشــاغل  هم  خانواده  و همگون  كه  با آنها آشنايي  
دارند، جابه جا كرد. به واســطه  ايــن  كار افراد با 
مشاغل  بيشتري  آشنا شده  و در كار خود از تنوع  
و گوناگوني  بالاتري  برخوردار م  شوند. همچنين 
انگيزه  كار در آنان  تقويت  شده و افق  ديد كاركنان  

را وســيع  مي كند. يكنواختي  كه  پس  از تبحر در 
يك شغل براي افراد ايجاد مي شــود و آنها را به 
سكون مي فرســتد، با اين كار كاهش  پيدا كرده 
و درك  فعاليت هاي  ديگران  در درون  ســازمان  

بيشتر مي شود. 
 البته، اگرچه  گردش  شــغلي  داراي  

مزاياي  زيادي  اســت ، ولي  يكي  از 
اشــكالات  عمده  آن  اين  است  
كه  ســازمان  بايد خود را براي  

مسائل  روز به روز ناشي  از 
انتقال  كاركنان  بي تجربه، 

مجهز كند.
بيــن   اســت   لازم    

 مشــاغل  مشــخص  و تكراري، چرخش  شغلي  
انجام  شود.

@PracticalManagement 

چرخش شغلي 

سندروم توجه كور و گوريل نامرئي
در يك آزمايش علمي، از افراد خواسته شد تا به تماشاي بخش هايي از يك 
بازي بســكتبال بپردازند و تعداد پاس هاي رد و بدل شده بين بازيكنان را 
بشمارند. هر كسي توانســت تعداد پاس ها را درست بشمارد، برنده است. 
آنها از پس اين كار به خوبي برآمدند. از افراد پرســيده شد كه آيا متوجه 
چيز عجيبي هم در فيلم شده اند و آنها گفتند نه، اما هدف از اين آزمايش 
چيز ديگري بود. در لابــه لاي اين بازي، فردي با لبــاس يك گوريل وارد 
زمين مي شد، درست وسط زمين مي ايســتاد و به سينه اش مي كوبيد و از 
زمين خارج مي شد. در حالي كه ديدن چنين جانور غول پيكري وسط يك 
زمين بســكتبال به مراتب راحت تر از نديدن او بود، اما آزمايش شوندگان 
به اندازه اي درگير شــمارش تعداد پاس ها بودند كــه حتي كوچك ترين 
بويي نبردند. اين آزمايش با افراد مختلف بارها و بارها تكرار شــد و نتايج 
همان بود!دانشــمندان دانشــگاه كاليفرنيا دريافته انــد زماني كه فردي 
شروع به جستجوي هدفمند يك شــيء مي كند، نواحي متعددي در مغز 
براي رهگيري شخص، حيوان يا شيء گمشده بسيج مي شوند. اين بدين 
معناست كه چنانچه فردي به دنبال كودك گمشده   اش در يك جمع شلوغ 
است، نواحي مغز كه معمولا به تشخيص ديگر اشيا اختصاص داده مي شوند 
و حتي نواحي ای كه براي تفكر انتزاعي تنظيم شده اند، كانون توجه  را تغيير 
داده و به بخش جستجو ملحق مي شــوند. بنابراين مغز به سرعت به يك 
يابنده كودك، تبديل شده و منابع مورد استفاده اش براي ساير فعاليت هاي 
ذهني را از امور ديگر فارغ و به اين امر اختصاص مي دهد. زماني كه تمركز 
شديد ما روي چيزي باعث شود تا ديد ما به هر آنچه در اطراف مان مي  ذرد 

محو شود، ما دچار »توجه كور« مي شويم. 

 تجويز راهبردي
در كتاب »مغز بودا: علم عصب شناسي كاربردي در شادكامي، عشق و خرد« 
مي گويد توجه مغز را شــكل مي دهد. به عبارت ديگر آنچه ما به آن توجه 
داريم عملا همان چيزي اســت كه در بافت مغزمان شكل خواهد گرفت. 
بنابراين بسيار مهم است كه چه سوالي را براي خود تعريف كنيم. اگر از خود 
سوال كنيم كه چه ماشيني بخرم؟ آنگاه در طول روز همواره به ماشين هايي 
كه از كنارمان مي گذرند، توجه مي كنيم و به تابلوی حراجي 80 درصدي كه 
يك فرصت فوق العاده است، بي توجه خواهيم بود. اما در هر صورت چاره اي 
نداريم كه در هر برهه اي از زندگي روي يك يا چند مساله محدود تمركز 
كنيم، اما مشكل آنجاست كه تمركز باعث توجه كور مي شود )يعني نديدن 
ديگر ابعاد و فرصت ها و... .( چه بايد كرد؟ راهكار آن است كه علاوه بر تمركز 
بر سوالات راهبردي، زمينه را براي تنوع افكار، تجربيات، ايده ها و گزينه ها، 

انتقادها و كانال هاي اطلاعاتي فراهم كنيم. 4 تكنيك زير كارساز است: 

 ۱- صداهاي جديد
با افرادي از گروه هــاي متفاوت از طبقــه اجتماعي-فرهنگي خودتان، با 
كارشناساني غير از رشته تخصصي خودتان و با افرادي با مذهب، پيشينه، 

سن و سال و تفكر متفاوت از خودتان گاهي گفتگو كنيد. 

 ۲- گفتگوهاي جديد
ممكن است افراد جديد و متفاوت پيدا نكنيد، با همان دوستان قديمي در 
مورد مسائل تكراري بارها و بارها بحث نكنيد. چنين گفتگوهايي در نهايت 
كاملا بي خاصيت خواهند شـد. با افراد قديمي، مسائل جديدي را انتخاب 

كنيد تا گفتگوهاي جديدي شكل بگيرد. 

 3- دورنماهاي جديد
براي خود اهداف جديد و متفاوت تعريف كنيد. داشــتن اهداف متفاوت 
باعث مي شود در جستجوي راه هاي جديدي براي نگاه به زندگي، خانواده، 
مردم، بازار، مشتري و روابط بين الملل، هدف متفـاوت تعريف كنيد، آنگاه 
خواهيد ديد همان خياباني كه هر روز از آن رد مي شديد، آن خيابان نيست. 

 4- آزمون هاي جديد
آزمون هاي كم ريسك و كوچك قادرند كه يادگيري فردي/سازمان/ملي را 
سرعت ببخشند و مشخص كنند كه چه چيزي احتمـالا درست كار مي كند 
و چه چيزي احتمالا نه؟ و همچنين باعث مي شوند كه ما پديده هاي جديد 
را تجربه كنيم و توجه ما از كوري به در  آيد. تمام راهكارهاي 4گانه فوق هم 
در سطح زندگي شــخصي كاربرد دارند و هم براي سازمان و كشور و همه 
در يك چيز مشتركند. مي خواهند به ما بگويند كه نمي توانيم همزمان به 
همه پديده ها توجه كنيم. با صداها، گفتگوها، دورنما و آزمون هاي جديد 
بار ديگر و به گونه اي ديگر به دنيا نــگاه مي كنيم و درخواهيم يافت هر بار 
دنيا چيز ديگري است. همه ما در معرض توجه كور هستيم و شايد به همين 
دليل باشد كه خداوند با پرسشي تلخ به ما تلنگر زده است: »در زمين و در 

وجود خودتان نكات و نشانه هايي است، آيا نمي بينيد؟«
@Dr_Lashkarbolouki
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